
Rada Gminy w Orońsku 

Protokół nr LXIII/2022 

LXIII sesja w dniu 30 września 2022 r. 

 

1. Otwarcie obrad sesji. 

Obrady LXIII sesji Rady Gminy w Orońsku otworzył o godz. 14:00  Przewodniczący Rady 

Gminy w Orońsku Pan Sylwester Różycki witając radnych, sołtysów, Wójta Gminy 

Henryka Nosowskiego, Sekretarza Józefa Bakułę, Skarbnik Gminy Dianę Czubak, 

Kierownika Referatu Rozwoju i Gospodarki Komunalnej Piotra Grelę, Kierownik Referatu 

Administracyjno-Organizacyjnego Milenę Szymańską, Kierownik Gminnego Ośrodka 

Pomocy Społecznej Karolinę Starzyk-Kowalską oraz wszystkich obecnych. Obrady 

zakończono o godz. 16:30 tego samego dnia. 

 

W posiedzeniu wzięło udział 15 członków. 

Obecni: 

1. Renata Bączek 

2. Karol Białas 

3. Małgorzata Burek 

4. Maria Deja 

5. Maria Gajewska 

6. Wiesława Kaczyńska 

7. Mariusz Mirecki 

8. Sylwester Różycki 

9. Adam Stańczyk 

10. Ewelina Suligowska 

11. Katarzyna Taras 

12. Monika Wiecheć 

13. Mariusz Wojcieszak 

14. Artur Zasada 

15. Bogdan Zdon 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że w obradach uczestniczy 15 radnych 

(13 radnych obecnych na sali, 2 radnych uczestnictwo zdalne), co stanowi quorum do 

podejmowania prawomocnych uchwał Rady Gminy. 



 

Przewodniczący Rady Gminy na protokolanta obrad powołał Panią Martę Gruszczyńską. 

 

2. Zatwierdzenie porządku obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy zgłosił wnioski do porządku obrad. 

 

Głosowano wniosek w sprawie: zmiany kolejności porządku obrad - rozpatrzenia 

i podjęcia uchwały w sprawie nadania Statutu Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej 

w Orońsku jako punkt c) porządku obrad. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, 

Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, 

Bogdan Zdon. BRAK GŁOSU (1) Mariusz Mirecki 

 

Głosowano wniosek w sprawie: zmiany kolejności porządku obrad - rozpatrzenia 

i podjęcia uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w Regulaminie określającym wysokość 

oraz szczegółowe warunki przyznawania nauczycielom dodatków: motywacyjnego, 

funkcyjnego i za warunki pracy oraz niektórych innych składników wynagradzania, a także 

wysokości szczegółowych zasad przyznawania i wypłacania dodatku mieszkaniowego oraz 

nagród, zatwierdzonego Uchwałą Nr XXX/156/09 z dnia 27 marca 2009 roku jako punkt 

d) porządku obrad. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, 

Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, 

Bogdan Zdon. BRAK GŁOSU (1) Mariusz Mirecki 

 

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji zgłosiła wniosek do porządku obrad. 

 

Głosowano wniosek w sprawie: dodania do pkt 7 porządku obrad ustępu j) o treści: 

rozpatrzenia petycji dotyczącej utworzenia Młodzieżowej Rady Gminy oraz ustępu k) 



o treści: przekazania do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Warszawie VIII 

Wydział Zamiejscowy w Radomiu skargi Pani AG na bezczynność Wójta Gminy Orońsko 

w przedmiocie wydania zaświadczenia. 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, 

Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam 

Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

 

Głosowano w sprawie: Zatwierdzenie porządku obrad wraz ze zmianami. 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, 

Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam 

Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

 

3. Informacje Przewodniczącego Rady Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że w okresie między sesjami wpłynęły 

następujące pisma: 

a) (do wiadomości) wniosek o przekazanie działki na zamianę od sołtysa wsi Helenów; 

b) (do wiadomości) wniosek do projektu budżetu na 2023 rok od mieszkańca Gminy; 

c) pismo od OSP Orońsko ws. zabezpieczenia środków finansowych w budżecie gminy na rok 

2023 w wysokości 475 000 zł na zakup średniego samochodu ratowniczo-gaśniczego; 

d) wnioski Radnego Bogdana Zdona dot. nawiezienia kruszywa drogowego w koleiny na 

drodze gminnej oznaczonej jako działka ewidencyjna nr 13; udrożnienia rowu przy drodze 

gminnej oznaczonej jako działka ewidencyjna nr 38 od posesji 3A w kierunku drogi 

powiatowej oznaczonej jako działka ewidencyjna nr 39; nawiezienia kruszywa drogowego 

w koleiny na drodze gminnej oznaczonej jako działka ewidencyjna nr 13; usunięcia 

zakrzaczeń przy drodze powiatowej od szkoły w Ciepłej w kierunku pomnika; 

e) (do wiadomości) petycja Radnego Bogdana Zdona do Starosty Szydłowieckiego ws 

wykonania chodnika przy drodze powiatowej nr 4023W Wałsnów-Bąków-Ciepła od 

Szkoły Podstawowej w Wałsnowie w kierunku do miejscowości Bąków; 



f) wniosek Radnego Bogdana Zdona ws pilnego remontu mostu na rzece Szabasówce 

w miejscowości Bąków na drodze gminnej nr ew. 421 i drodze nr ew. 341; 

g) odpowiedź na pismo z dnia 24.08.2022 r. ws udzielenia informacji dotyczącej działki nr 105 

położonej w Orońsku stanowiącej drogę gminną, ul. Osiedlową; 

h) pismo roszczących prawo własności do działki nr 553/1 położonej w obrębie Chronów Wieś 

gm. Orońsko; 

i) pismo Radnego Adama Stańczyka do Przewodniczącego Rady Gminy ws ustosunkowania 

się do informacji zawartych w odpowiedzi na zapytanie skierowane do Wójta Gminy 

Orońsko dot. realizacji uchwały Rady Gminy w Orońsku z dnia 29.06.2020 roku ws 

przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 

Dobrut, Orońsko; 

j) (do wiadomości) wniosek Radnej Marii Gajewskiej do Starosty Szydłowieckiego dot. 

wykonania chodnika przy drodze powiatowej nr 4023W relacji Wałsnów-Bąków-Ciepła; 

k) (do wiadomości) wniosek Radnej Marii Gajewskiej dot. przebudowy drogi gminnej nr 447 

w miejscowości Wałsnów (za lasem); 

l) pismo Kierownika Referatu AOK informujące o akceptacji Wójta Gminy wniosku 

mieszkanki ws nagrody pieniężnej za osiągnięcia w dziedzinie gimnastyki, akrobatyki 

i fitness; 

m) pismo OSP w Dobrucie ws zabezpieczenia w budżecie środków finansowych na rok 2023 

rok dot. okresowego przeglądu sprzętu i samochodów bojowych; 

n) (do wiadomości) wniosek Radnej Marii Gajewskiej dot. budowy chodnika przy drodze 

gminnej nr 246 w miejscowości Wałsnów; 

o) pismo ws stanowiska Wójta Gminy orońsko dotyczącego projektu uchwały w sprawie 

przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla 

części obrębów geodezyjnych Chronów-Kolonia, Guzów, Łaziska i Orońsko; 

p) (do wiadomości) wniosek Radej Marii Gajewskiej dot. oświetlenia ulicznego 

w  miejscowości Wałsnów poprzez zamontowanie 3 lam solarnych; 

q) odpowiedź na pismo z dnia 14.09.2022 r. ws udzielenia informacji dotyczącej działki nr 105 

położonej w miejscowości Orońsko stanowiącej drogę gminną, ul. Osiedlową; 

r) pismo z Komendy Powiatowej Policji w Szydłowcu dot. prośby o wsparcie finansowe; 

s) (do wiadomości) wniosek Stowarzyszenia EkoOrońsko do budżetu na 2023 r.; 

t) odpowiedź na wniosek Komisji Oświaty z dnia 30.08.2022 r.; 

u) inicjatywa uchwałodawcza ws zasad nadawania i zmian nazw ulic, dróg wewnętrznych, 

placów oraz obiektów publicznych na terenie Gminy Orońsko; 



4. Informacje na temat interpelacji i zapytań jakie wpłynęły do Przewodniczącego Rady 

Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że między sesjami wpłynęły następujące 

zapytania i interpelacje: 

a) zapytanie Radnego Sylwestera Różyckiego ws udzielenia informacji dot. nieruchomości 

oznaczonej numerem ewidencyjnym 105 położonej w obrębie 0012 w miejscowości 

Orońsko, będącej drogą Osiedlową 

 

5. Informacje Wójta Gminy za okres między sesjami. 

Pan Henryk Nosowski Wójt Gminy Orońsko przedstawił informacje z działalności między 

sesjami: Chciałbym Państwu, w moich informacjach, przekazać przede wszystkim 

statystykę Ośrodka Zdrowia o szczepieniach, statystykę GOPS’u o pomocy uchodźcom, 

dodatkach osłonowych, dodatkach węglowych, informację w sprawie drastycznego 

i nieakceptowalnego wzrostu cen energii, jak również o inwestycjach i ustawie 

z 15 września o zmianie dochodów jednostek samorządu terytorialnego. 

1. Nasz Ośrodek Zdrowia wykonał już szczepienia na grypę – zaczynają się szczepienia. 

A więc zgodnie z Naszym programem pomocowym i zdrowotnym, 25 osób zaszczepiło się 

na grypę. Ja ze swej strony zachęcam wszystkich seniorów, jak również pracowników 

jednostek organizacyjnych – a więc pracowników szkół, przedszkoli, ośrodka zdrowia, 

Urzędu – do szczepienia się. Na COVID zaszczepiło się, w sumie, 106 osób, w tym: w lipcu 

14 osób, w sierpniu 22, we wrześniu 70. 25 na grypę. Więc 130 osób zadbało o swoje 

zdrowie, niektórzy właśnie już przyjęli 4 dawki na COVID – to mogę powiedzieć o sobie, 

że ja i moja rodzina jesteśmy już po takim szczepieniu. To jest oczywiście dobra wola, 

zależy od Państwa kto skorzysta z takiego szczepienia, ale szczepionki są w Naszym 

Ośrodku Zdrowia i można skorzystać z takiego szczepienia – czy to na grypę, czy na 

COVID. 

2. Nasz Ośrodek kontynuuje realizację programu rządowego o dodatkach węglowych i od 

początku kiedy zaczęliśmy przyjmować wnioski na dodatek węglowy wpłynęło 1400 

wniosków. 110 już przyjęliśmy wniosków na pellet, 11 wniosków na gaz, 6 wniosków na 

drewno i 3 wnioski na olej. Już wpłynęły jakieś pieniądze, tak Pani Diano? Ale jeszcze 

wypłat nie mamy, ponieważ musimy – zgodnie z zaleceniami i nowelizacją ustawy 

o dodatku węglowym – weryfikować te wnioski, alby wyeliminować błędy. A błędy 

polegają na tym, że tam była zwiększona ilość wniosków, błędne pojmowanie, że pod 

jednym adresem można wpisać więcej gospodarstw domowych – jednak tak nie można. 



3. Następne działanie Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej to jest dodatek osłonowy. Na 

dzień 20 sierpnia wpłynęło 1023 wnioski, rozpatrzonych już jest 922. Wnioski na dodatek 

osłonowy opiewają na sumę 660 627 złotych. Wypłaty trwają i wnioski te będą 

przyjmowane do 30 października tego roku. 

4. Trwają oczywiście programy pomocowe obywatelom Ukrainy. Jednorazowe świadczenie 

w kwocie 300 złotych otrzymało 48 obywateli Ukrainy, na kwotę 14 400 złotych – 

oczywiście to jest od początku wojny. Świadczenie pieniężne za zakwaterowanie 

i wyżywienie obywateli Ukrainy do 120 dni otrzymało 33 wnioskodawców. Wnioskodawcy 

to są oczywiście indywidualne gospodarstwa domowe, które przyjęły uchodźców do swych 

domów, którzy przyjęli pod swój dach 127 obywateli Ukrainy. Wypłacono 125 687 złotych. 

Ponadto na terenie wsi przebywa jedna osoba spełniająca przesłanki do tego, aby 

świadczenie było przyznane powyżej 120 dni. Do tej grupy należą osoby 

z niepełnosprawnością, emeryci, renciści, czy matki z dziećmi poniżej 3 roku życia lub 

rodziny wielodzietne. Jedna osoba z terenu Ukrainy otrzymuje zasiłek stały w wysokości 

719 złotych miesięcznie. Świadczenia rodzinne, od lipca 2022 do końca listopada 2022, 

trwa nabór wniosków na nowy okres zasiłkowy rozpoczynający się od listopada tego roku 

do października przyszłego roku. Na dzień 29 września wpłynęło 135 wniosków na 

świadczenia rodzinne. 

5. Od początku roku wpłynęło 34 wnioski dotyczące wydania zaświadczenia o dochodzie na 

członka rodziny z Programu Czyste Powietrze. To świadczy o tym, że ludzie mimo 

wszystko interesują się i wchodzą w program unowocześnienia sobie źródła ciepła, aby było 

czyste powietrze, aby na Naszym monitorze nie wyświetlało się, że to powietrze jest 

kiepskie. 

6. Następną informacją, proszę Państwa jest drastyczny i nieakceptowalny wzrost cen energii 

jaki dyktują dostawcy energii – to z reguły kilkukrotny wzrost kosztów zakupu energii. 

Stowarzyszenie Gmin i Powiatów pisze do Premiera Mateusza Morawieckiego, alarmuje 

w sprawie znacznego wzrostu cen energii i apeluje o zbadanie sygnałów o możliwych 

zmowach cenowych ze strony dostawców prądu. „Mając do czynienia codziennie 

z wysiłkiem utrzymania lokalnej infrastruktury publicznej możemy bez cienia wątpliwości 

stwierdzić, że średni wzrost cen o ponad 500 %” – i taki jest u Nas Panie Kierowniku, 

prawda? Ponad, nawet 516 – taki wzrost cen był w ostatnim przetargu, który został 

unieważniony. „Jest to zagrożeniem nie tylko działań inwestycyjnych, ale stawia pod 

znakiem zapytania możliwość realizacji wielu zadań bieżących, za które odpowiedzialne są 

samorządy. Zagraża Nam zamykanie jednostek kultury, sportu i rekreacji, a przynajmniej 



ograniczenie ich funkcjonowania. Realne jest także ograniczenie funkcjonowania placówek 

oświatowych, które są na utrzymaniu samorządu. Za bardzo realne należy uznać także 

wyłączenie oświetlenia ulicznego”. Inne samorządy już praktykują właśnie takie zjawiska 

jak wyłączanie. My na razie jeszcze tego nie robimy, ale zobaczymy jaki będzie rozwój 

wydarzeń. W Naszym przypadku już podjęliśmy pewne działanie i pismem z 28 września 

wystąpiliśmy do kierowników jednostek organizacyjnych, tj. do dyrektorów szkół 

podstawowych, dyrektora biblioteki, kierownika GOPS’u, kierownika AOK, kierownika 

RGK, kierownika SP ZOZ’u, do Gminnego Klubu Sportowego Oronka, Prezesa OSP 

w Chronowie, Dobrucie, Orońsku i Tomaszowie. Pismo o treści: „W związku ze 

spodziewanym w Polsce kryzysem energetycznym i kilkukrotnym wzrostem cen energii 

elektrycznej dotyczącym także Gminy Orońsko, proszę o pilne dokonanie analizy 

i weryfikację źródeł zużywania energii elektrycznej i cieplnej w kierowanych przez 

Państwa jednostkach/komórkach organizacyjnych. Następstwem tej analizy powinno być 

opracowanie realnych programów oszczędnościowych energii elektrycznej i cieplnej 

obejmujący okres jesienno-zimowy do 30 kwietnia przyszłego roku. Na propozycję działań 

i czynności, które należy podjąć, przygotowane na piśmie, oczekuję do dnia 

10 października. Następnie w tej sprawie zostanie zorganizowane spotkanie informacyjne. 

O terminie tego spotkania powiadomię Państwa odrębnym pismem”. To jest właśnie treść 

pisma, które rozesłane jest i otrzymali kierownicy Naszych jednostek organizacyjnych. 

Nasza reakcja właśnie na rządowe zalecenia, w których Rząd Nam sugeruje ograniczenie 

zużycia prądu o 10 %. Premier Mateusz Morawiecki przedstawił założenia tzw. Tarczy 

Solidarnościowej, która przewiduje m.in. zobowiązania administracji rządowej 

i samorządowej do zmniejszenia zużycia prądu o 10 % już od 1 października. I właśnie na 

to zalecenie to Nasze pismo zostało wręczone, żeby po prostu przeanalizować i przyjrzeć 

się dokładnie nad czym możemy zaoszczędzić, z czego możemy zrezygnować. I właśnie 

zobaczymy jak to będzie dalej. Minister Aktywów Państwowych, który chce aby Rząd 

określił maksymalną stawkę za energię elektryczną. Szanowni Państwo, projekt założeń do 

projektu ustawy o szczególnym wsparciu odbiorców wrażliwych oraz jednostek samorządu 

terytorialnego w związku z sytuacją na rynku energii zakłada wprowadzenie maksymalnej 

ceny energii na poziomie 618,24 złotych za megawatogodzinę. Tym się Rząd już zajmuje. 

Być może, że już jest po takiej naradzie. Czekamy na wyniki opracowania. U Nas 

w Powiecie – nawet wtedy Panie Przewodniczący Bogdanie na tej Naszej Komisji co byłem 

i dostałem telefon do Szydłowca, właśnie tam zostałem zaproszony, ponieważ Starosta 

wystąpił z inicjatywą stworzenia klastra energii powiatu szydłowieckiego. U Nas 



w Powiecie rodzi sią taka inicjatywa. Celem tych działań jest poprawa lokalnego 

bezpieczeństwa energetycznego. Powiat będzie współpracował przy tworzeniu klastra 

energii powiatu szydłowieckiego z 5’ioma gminami. Lista, oczywiście, chętnych może być 

większa o inne samorządy. Na przykład w LGD’zie jest Nas 8 samorządów, to 

niewykluczone, że może i tu 8 będzie. Czym Nas jest więcej, tym mogą być lepsze efekty. 

A docelowo także przedsiębiorcy. Plaster docelowo ma produkować własną energię 

i dostarczać ją lokalnym odbiorcom, na początku przede wszystkim podmiotom 

samorządowym. Jest to pionierskie przedsięwzięcie, a służby prawnicze i pracownicze 

w Starostwie oraz Burmistrza pracują nad szczegółami. Czekamy na wyznaczenie 

kolejnego terminu spotkania, będą się dzielić jak może być zrealizowany właśnie ten 

innowacyjny pomysł Pana Starosty. Proszę Państwa, tak żeby dalej dopowiedzieć, że źródło 

finansowania tych projektów to głównie środki unijne. Bo przecież Nasze małe Gminy nie 

będą wstanie udźwignąć kosztów transformacji energetycznej, dlatego najlepiej 

uczestniczyć w takim klastrze, gdzie więcej jest samorządów i istnieją większe możliwości. 

7. Inwestycje – po krótce wspomnę, a kierownik szczegóły dopowie. A więc u Nas aktualnie, 

w tej chwili realizuje się 4 inwestycje. Jest to droga Dobrut-Bąków, droga Guzów-

Chronówek, termomodernizacja i kanalizacja. Są to zadania o wartości 5 500 000, na co 

mamy 3 630 000 dotacji. Trwają przygotowania do kolejnych inwestycji, takich jak: droga 

w Łaziskach, która jest z Polskiego Ładu, na kwotę 2 000 000 złotych – ja mówię już 

o wartości zadania, bo myśmy dostali na to 1 960 000. Droga Osiedlowa i Dworska 

o wartości 5 000 000, gdzie dostaliśmy 4 750 000. Droga Tomaszów-Śniadków o wartości 

3 330 000, mamy 2 850 000. Miasteczko ruchu drogowego, o którym to dzisiaj już 

mówiliśmy. I boisko Oronki, które w tej chwili czekamy na otwarcie ofert. Także w roku 

2022-2023 mamy do przerobienia 16 000 000, przy dotowaniu 13 500 000. To są zadania, 

które trzeba zrealizować, bo dostaliśmy poważne dotacje i trzeba bardzo poważnie je 

traktować. I żebyśmy byli w jednej grupie, żebyśmy mieli jednomyślność, aby to jak 

najsprawniej zrealizować, bo nie daj Boże, żeby nie wykorzystać jakiejkolwiek dotacji. 

8. Ostatnią sprawą, którą chcę wspomnieć to jest ta ustawa z 15 września o zmianie ustawy 

o dochodach dla jednostek samorządu terytorialnego oraz niektórych innych ustaw. Między 

innymi jest to ustawa pozwalająca przekazać samorządom środki utraconych dochodów. 

Zgodnie z nowymi przepisami każda Gmina otrzyma je jeszcze w tym roku. I to jest 

w granicach – tak jak Pani Skarbnik Nam dzisiaj na Komisji mówiła to będzie w dwóch 

transzach, pierwsza będzie około 2 300 000, także w sumie to ma być około 3 000 000. I to 

jest ta nadzieja Panie Radny Mariuszu, że na pewno zrealizujemy te zadania. 



Pan Mariusz Mirecki: Mam nadzieję. Odnośnie tych wniosków o dopłaty do opały – 

elektronicznie można składać? 

Pan Henryk Nosowski: Dobrze się składa, Pani Kierownik jest to odpowie. 

Pani Karolina Starzyk-Kowalska: Tak. 

Pan Tadeusz Strzecha: Podpis kwalifikowany musisz mieć. 

Pan Mariusz Mirecki: Ten podpis kwalifikowany to… 

Pan Sylwester Różycki: To jak Pani będzie referowała uchwałę, to może tam poprosimy Panią. 

 

6. Przedstawienie sprawozdań z posiedzeń Komisji Rady Gminy w Orońsku w okresie 

między sesjami. 

1. Posiedzenie Komisji Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Promocji i Aktywności 

Społecznej z dnia 23.09.2022 r. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Promocji i Aktywności 

Społecznej Pan Karol Białas poinformował: 23 września odbyło się posiedzenie Komisji 

Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Promocji i Aktywności Społecznej. Porządkiem 

obrad było: 1) Kontrola i analiza infrastruktury wodociągowej i sanitarnej gminy, 2) Ocena 

wykonania sieci kanalizacyjnej, stan techniczny ujęć wody i hydrantów, 3) Kontrola stanu 

placów zabaw, obiektów użyteczności publicznej i sportowych, 4) Analiza wykonania 

budżetu za pierwsze półrocze 2022 r., 5) Sprawy różne. Komisja pozytywnie przychyliła 

się do wszystkich 5’iu punktów. Pan Kierownik bardzo ładnie Nam zreferował, Pani 

Skarbnik też analizę z wykonania budżetu za I-sze półrocze. 

 

2. Posiedzenie Komisji Samorządu, Ładu, Porządku Publicznego, Handlu i Usług z dnia 

26.09.2022 r. 

Przewodniczący Komisji Samorządu, Ładu, Porządku Publicznego, Handlu i Usług Pan 

Mariusz Wojcieszak poinformował: Główną analizą spotkania było przegłosowanie nazw 

ulic. Tutaj również Komisja podeszła do tego pozytywnie. Bez zastrzeżeń. 

 

3. Posiedzenie Komisji Skarg, Wniosków i Petycji z dnia 26.09.2022 r. 

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Pani Monika Wiecheć poinformowała: 

Komisja Skarg, Wniosków i Petycji zebrała się dnia 26 września, obradowała na temat 

dwóch petycji i skargi, która wpłynęła do Rady Gminy. Jedna petycja dotyczyła 

światłowodu mieszkańców Dobruta i ul. Granicznej Orońsko, została przekazana zgodnie 

z właściwością do rozpatrzenia do Pana Wójta. Komisja tej petycji nie rozpatrywała, ze 



wzglądu na brak kompetencji w tym zakresie. Petycja była adresowana do Pana Wójta 

Gminy Orońsko i przez niego powinna być rozpatrywana. Druga petycja zdaniem Komisji 

nie zasługuje na uwzględnienie ze względów formalnych. Petycja dotyczyła utworzenia 

Młodzieżowej Rady Gminy. Była skarga, Komisja po wnikliwym przeanalizowaniu, 

zgodnie z przepisami przekaże ją do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego. 

Pan Sylwester Różycki: Po tym jak Rada wyrazi zgodę. 

Pani Monika Wiecheć: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Stąd rozszerzenie porządku obrad. 

Pani Monika Wiecheć: Tak. 

Pan Adam Stańczyk: Czego dotyczyła ta skarga? 

Pani Monika Wiecheć: Skarżąca zarzuca Wójtowi – to jest w uzasadnieniu uchwały – 

bezczynność w przedmiocie wydania zaświadczenia potwierdzającego wykonanie przez 

Skarżącą świadczeń wolontariusza wraz z oceną jakości świadczeń na podstawie umowy 

z 21 maja 2021 roku w Punkcie opieki nad zwierzętami. Komisja po zapoznaniu się oraz 

wyjaśnieniach pracownika merytorycznego, któremu Wójt Gminy Orońsko zlecił 

wykonanie zadania, ustaliła, iż niezwłocznie po sprecyzowaniu intencji przez Skarżącą, co 

nastąpiło w treści samej skargi, wydał przedmiotowe zaświadczenie. Natomiast brak 

uprzedniej realizacji wniosku Skarżącej o wydanie jej zaświadczenia podyktowany był 

wyłącznie tym, że z pisma Skarżącej wynika, iż wnosi konkretnie o wydanie zaświadczenia, 

ale błędne stwierdzenie Skarżącej było, że Wójt Gminy pozostał w bezczynności 

w przedmiocie wydania zaświadczenia zgodnie z przepisami prawa, ponieważ Skarżąca – 

jak wskazuje w dołączonym do Skargi piśmie wypowiadającym umowę wolontariacką – 

prosiła o wydanie opinii o wykonywanych przez nią zadaniach zawierającą ocenę jakości 

świadczeń. I Skarżąca prosiła o potwierdzenie wykonywania obowiązków wolontariusza, 

nie zaś o wydanie zaświadczenia. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, to będziemy poruszać przy prezentowaniu uchwały. 

 

4. Posiedzenie Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych z dnia 27.09.2022 r. oraz 

z dnia 30.09.2022 r. 

Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych Pan Bogdan Zdon 

poinformował: W dniu 27 września odbyło się posiedzenie Komisji Finansowo-Budżetowej 

i Spraw Socjalnych. Porządek obrad: 1) Analiza wykonania budżetu za pierwsze półrocze 

2022 roku oraz zapoznanie członków komisji z Wieloletnią Prognozą Finansową po 

pierwszym półroczu 2022 r., 2) Informacja GOPS z działalności za I-sze półrocze 2022 r., 



3) Informacja Wójta Gminy Orońska w sprawie realizacji wniosków do instytucji 

wdrożeniowych o pozyskaniu środków pozabudżetowych i ich wysokość, 4) Opiniowanie 

projektów uchwał złożonych na sesję Rady Gminy, 5) Sprawy bieżące. Na spotkanie 

z komisją przybył przedstawiciel OSP w Orońsku, gdzie OSP złożyło pismo w sprawie 

zabezpieczenia środków na zakup samochodu bojowego. Tam była kwota 475 000 złotych 

na dofinansowanie tego samochodu. Ustalono, że Pan Wójt złożył wcześniej już jedną 

deklarację zabezpieczenia pieniędzy na kwotę 200 000 złotych. Zarząd OSP chciałby aby 

deklaracja była złożona na 50% ceny samochodu. Zarząd OSP będzie starał się o zebranie 

jak największych funduszy od innych jednostek/firm. Sami strażacy mają ok. 20 000 

złotych własnych środków odłożonych na koncie. Wniosek Komisji: aby Pan Wójt przy 

projektowaniu budżetu na 2023 r. wprowadził odpowiednią – ustaloną z Prezesem OSP 

Orońsko – kwotę jako zabezpieczenie pieniędzy na zakup samochodu przez jednostkę. 

Głosowały 4 osoby, wszyscy byli „za”. Następnie Pani Kierownik Karolina Starzyk-

Kowalska przedstawiła sprawozdanie z działalności GOPS’u za I-sze półrocze. Następnie 

analizowaliśmy sprawozdanie z wykonania budżetu za pierwsze półrocze 2022 roku. 

Komisja miała zastrzeżenie co do słabego wykonania wydatku za I-sze półrocze, były to 

niskie procentowo wskaźniki. Przyczyną tego jest to, że w I-szym półroczu nie wykonujemy 

żadnych zadań inwestycyjnych, wszystko jest przesuwane po drugim półroczu, ewentualnie 

na trzeci, czwarty kwartał są przesuwane działania. Szczególne zastrzeżenia były do 

wykonywania zadań z zakresu funduszu sołeckiego, które mogłyby być wykonywane 

wcześniej. W obecnej chwili fundusz sołecki nawet na dzień dzisiejszy nie jest wykonany. 

Także jest tutaj wniosek do Pana Wójta, aby te sprawy w jakiś sposób załatwiać na początku 

roku, przygotować dokumentację wcześniej, żeby można było wykonać te zadania 

w pierwszym półroczu, które są do wykonania. Skarbnik złożyła obszerną informację 

dotyczącą wykonania budżetu za I-sze półrocze. W głosowaniu nad sprawozdaniem 

głosowało 4 osoby – 3 głosy były „za”, 1 głos wstrzymujący się. Następnie Wójt Gminy 

Orońsko złożył informację w sprawie środków jakie zostały pozyskane, pozabudżetowych 

dla Gminy. I tak: z Polskiego Ładu Tomaszów-Śniadków droga 2 850 000, układ 

komunikacyjny w centrum Orońska (kanalizacja) oraz drogi po-PGR’owskie to było 

1 960 000, natomiast Pan Wójt tu wcześniej powiedział, że układ komunikacyjny 

w centrum Orońska to jest około 5 000 000 złotych. Na termomodernizację szkoły 

w Wałsnowie i hydroforni w Orońsku 522 557. Z FOGR’u na przebudowę drogi gminnej 

Guzów-Chronówek 90 000. Z Urzędu Marszałkowskiego na OSP na specjalne ubrania 

19 908 oraz na strażnicę OSP Chronów 30 000. Zrezygnowano z dotacji na przebudowę 



drogi 744 w Guzowie ze względu na niskie środki zabezpieczone dotacją. Urząd 

Marszałkowski przeznaczył na modernizacja boiska sportowego GKS Oronka kwotę 

225 000. Zostały dofinansowane zadania z MIAS’u na place zabaw: w Dobrucie, 

w Chronówku, w Helenowie, w Chronowie. Na miasteczko rowerowe Gmina otrzymała 

85 000 złotych. Na groby i cmentarze wojenne w 2022 roku dofinansowanie 72 000 złotych, 

do tego wkład własny 18 000 złotych. Współorganizacja przez Samorząd Województwa 

Mazowieckiego Wojewódzkiego Przeglądu Zespołów Ludowych w Zaborowiu, 

dofinansowano 6 600 złotych. Krajowy Fundusz Szkoleniowy – Urząd Pracy w Szydłowcu, 

dofinasowanie 2 400, wkład własny 600. Cyfrowa Gmina – Granty PGR 73 427 złotych. 

Nauka pływania klasy III ze szkół z terenu Orońsko, dofinansowanie 10 000 złotych. 

Festiwal rekordów na Orliku, 15 000 złotych. Obrona nie tylko na Orliku: 5 000 złotych. 

30 Orlików na kolejne stulecie Niepodległości: 5 000 złotych. Program powszechnej nauki 

pływania: dofinansowanie 10 000 złotych. Pan Kierownik poinformował też Komisję, że 

będzie kupowany autobus 35’cio osobowy i jest możliwość dofinansowania w przyszłym 

roku na kwotę 300 000 złotych. Następnie Komisja opiniowała projekty uchwały w sprawie 

zmian w budżecie. Komisja pozytywnie zaopiniowała przyjęcie projektów uchwał 4 głosy 

były „za”. W sprawach różnych były rozpatrywane pisma, które wpłynęły do Komisji. 

Proszę Państwa, w dniu dzisiejszym odbyło się posiedzenie Komisji, gdzie wpłynęły 

dodatkowe zmiany w budżecie oraz wpłynął dodatkowy projekt uchwały w sprawie 

wprowadzenia zmian w regulaminie określającym wysokość oraz szczegółowe warunki 

przyznania nauczycielom dodatków: motywacyjnego, funkcyjnego, za warunki pracy oraz 

niektórych innych składników wynagrodzenia, a także wysokości szczegółowych zasad 

przyznawania i wypłacania dodatku mieszkaniowego oraz nagród, zatwierdzonego 

Uchwałą Nr XXX/156/09 z dnia 27 marca 2009 roku. Komisja pozytywnie zaopiniowała 

ten projekt uchwały. Następnie Komisja zajmowała się autopoprawkami do uchwał zmian 

w budżecie i Komisja zaopiniowała pozytywnie w głosowaniu wynikiem: 3 osoby były za 

przyjęciem tych poprawek i zmian w projekcie, w budżecie, 2 osoby wstrzymały się. Na 

tym Komisja zakończyła obrady. 

Pan Mariusz Mirecki: Może rozwinąć dlaczego tak się wstrzymali? 

Pani Maria Deja: Tak, co to za wątpliwości były właśnie? 

Pan Bogdan Zdon: Wątpliwości dotyczyły przesunięć z drogi Tomaszów-Syberów, kwoty 

80 000, na inne zadania oraz z chodnika na ulicy Zagórskiej, 28 000, też na inne zadania. 

Przyczyną tego – Wójt uzasadniał – było to, że te zadania w tym roku, obecnym, roku nie 

mogą być realizowane ze względów formalnych. Znaczy są potrzebne jeszcze długie 



procedury, aby uzyskać pozwolenia na wykonanie tych zadań. To dotyczy konsultacji 

i uzgodnień z PKP i różnymi spółkami, z którymi PKP funkcjonuje, jeżeli chodzi o drogę 

Tomaszów-Syberów. Natomiast, jeżeli chodzi o chodnik przy ulicy Zagórskiej – no jest 

problem własnościowy, to znaczy uregulowanie spraw własnościowych dotyczących 

przebiegu tego chodnika. Tutaj jest potrzebna specustawa, która będzie procedowana 

w przyszłym roku. Natomiast Wójt na posiedzeniu Komisji zdeklarował i zobligował się – 

jest to zapisane w protokole z Komisji – że jeżeli będą te środki dodatkowe, które 

otrzymamy te ponad 2 000 000 złotych, prawie 3 000 000, w tym roku, w I-szej transzy, 

zostaną przeznaczone na budowę drogi Tomaszów-Syberów i tę kwotę zwiększymy do 

160 000 złotych, żeby wystarczyło na tę inwestycję. I taka sama sytuacja będzie 

z chodnikiem do ulicy Zagórskiej. A teraz te środki były niezbędne, żeby zrealizować 

bieżące potrzeby w tym roku, które mogą być w tym roku wykonane. 

 

7. Rozpatrzenie i podjęcie uchwał w sprawie: 

a) zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2022-2036; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Skarbnik Gminy 

Panią Dianę Czubak. 

 

Pani Diana Czubak: Jeśli chodzi o zmiany dokonane w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Gminy Orońsko, kwota dochodów została zwiększona o 3 400 891 złotych z czego jest to 

wzrost dochodów bieżących i ta główna, taka wielka, kwota pochodzi z dotacji na dodatek 

węglowy. My, jako Gminy, otrzymaliśmy kwotę 3 029 400 złotych. Pozostałe kwoty 

pochodzą z dotacji otrzymanych na realizację zadań przez GOPS jeśli chodzi o zasiłki 

okresowe i zasiłki stałe. Dochody te również zostały zwiększone po stronie bieżącej z tytułu 

części oświatowej subwencji ogólnej o kwotę 27 174 złote w związku ze zmianami 

w zakresie średniego wynagrodzenia dotychczasowych nauczycieli stażystów i nauczycieli 

kontraktowych, zwiększenia z tytułu środków na wypłatę i obsługę dodatku węglowego, 

o czym mówiłam, tj. 3 029 400 złotych, z tytułu otrzymania środków z Funduszu Zajęć 

Sportowych dla uczniów z Ministerstwa Sportu i Turystyki o kwotę 10 000 zł. na realizację 

programu powszechnej nauki pływania „Umiem pływać”. I jako autopoprawki zgłoszone 

tutaj przez Wójta, w punkcie 4, w objaśnieniach do WPF’u: zwiększenia z tytułu dotacji na 

przygotowanie koncepcji i opracowania merytorycznego oraz programu użytkowo-

funkcjonalnego parku kulturowego „Park Archeologiczny – Orońskie Kopalnie Krzemienia 



Czekoladowego” od Powiatu Szydłowieckiego w wysokości 5 000 złotych. Z tytułu 

zwiększenia i prowadzenia rozliczeń żywienia dzieci w szkołach i przedszkolu w wysokości 

232 000 złotych. Jak również kwotę 30 750 złotych z tytułu zwrotu za przeprowadzenie 

weryfikacji poprawności montażu oraz działania pomp ciepła. Po stronie wydatkowej 

również zostały wprowadzone zmiany w wysokości 3 400 891 złotych i również jest to 

wzrost wydatków bieżących o kwotę  3 404 259 złotych, a wydatki majątkowe zmalały 

o kwotę 3 368 złotych – tutaj zmiana dotyczy przesunięcia zadań w realizacji funduszu 

sołeckiego sołectwa Łaziska, z zadań majątkowych na zadania bieżące. Po stronie 

wydatkowej w WPF’ie dokonano zmniejszeń jeśli chodzi o zadania inwestycyjne: 28 000 

złotych przesunięto z zadania „Budowa chodnika w Orońsku na ul. Zagórskiej”, 80 000 

złotych z zadania „Modernizacja drogi Tomaszów (Syberów Wierzbica)”, zwiększono plan 

wydatków o 27 174 złotych z przeznaczeniem na wynagrodzenia nauczycieli, dokonano 

zabezpieczenia środków na wkład własny w wysokości 16 300 złotych do programu 

„Umiem pływać” ze środków Gminnej Komisji Alkoholowej w ramach realizowanych 

zadań bieżących. Dokonano zmniejszenia poprzez przeniesienie środków w wysokości 

10 000 z zadania „Budowa oświetlenia ulicznego w Ciepłej (dokumentacja)” – tutaj chodzi 

o zmianę nazwy zadania i scalenie tego zadania pod nazwą „Budowa oświetlenia w Ciepłej” 

i przesunięcie tych 10 000 powyżej plus 50 000 z przesunięć z zadań inwestycyjnych. 

Wprowadzono nowe zadanie „Lampy solarne w Krogulczy Suchej” w kwocie 21 000 

złotych. Wprowadzono również nowe zadanie „Oświetlenie drogowe w miejscowości 

Łaziska” w wysokości 18 000 złotych i zadanie „Oświetlenie w miejscowości Chronów-

Kolonia” w wysokości 19 000 złotych. Zwiększono plan wydatków bieżących poprzez 

przesunięcie na podstawie uchwały Zebrania Wiejskiego sołectwa Łaziska. Zwiększono 

plan o kwotę 3 029 400 złotych na wypłatę dodatków węglowych i koszty jego obsługi. 

Wprowadzono plan na realizację programu „Umiem pływać”, 10 000, tutaj jest ta część 

pochodząca ze środków z Funduszu. Zwiększono plan wydatków o kwotę 10 000 złotych 

na zakup usług na przygotowanie koncepcji i opracowania merytorycznego oraz programu 

użytkowo funkcjonalnego parku kulturowego „Park Archeologiczny – Orońskie Kopalnie 

Krzemienia Czekoladowego”. Środki tutaj pochodzą: 5 000 z dotacji z Powiatu 

Szydłowieckiego oraz przeniesienia z rezerwy ogólnej Wójta i z wyposażenia wypłacanych 

żołnierzom. Zwiększono plan w stołówkach szkolnych i przedszkolu na zakup środków 

żywności na łączną kwotę 232 000 złotych i tutaj się wydatki finansują z wpłat dzieci 

i uczniów. Zwiększono plan o 30 750 złotych na zabezpieczenie środków na umowę na 

przeprowadzenie weryfikacji poprawności montażu pomp. Jeśli chodzi jeszcze o zmiany 



w Wieloletniej Prognozie Finansowej wprowadzono nowe przedsięwzięcie realizowane 

w latach 22/23. Tutaj chodzi o ten Part Archeologiczny gdzie limit w roku 2022 po stronie 

Gminy będzie wynosił 10 000 złotych, a w roku 2023 wyniesie 45 000 złotych, łącznie 

koszt dla Gminy będzie to 55 000. Tutaj Gmina również będzie miała podpisaną umowę 

trójstronną, jeśli chodzi o realizację tej umowy, z Lokalną Grupą Działania „Razem na 

Piaskowcu” i Instytutem Archeologii i Etnologii Polskiej Akademii Nauk. Lokalna Grupa 

Działania „na Piaskowcu” sfinansuje tę umowę w wysokości 5 000 złotych. Jeśli chodzi 

o drogę Tomaszów-Śniadków-Wałsnów to zmieniono tutaj termin realizacji zadania i tu 

jest przesunięcie wydatkowe limitów z roku 2023. W 2023 będzie limit na zrealizowanie 

części projektowej plus proporcjonalny nadzór, a w 2024 limity na wykonanie tego zadania. 

Pan Mariusz Mirecki: Do końca roku? 

Pani Diana Czubak: Tak jest 18 miesięcy od podpisania, czyli tam bodajże wypada marzec-

kwiecień 2024. Jeśli na tę chwilę podpisania umowy, powiedzmy. 

Pan Mariusz Mirecki: A umowa już jest podpisana? 

Pani Diana Czubak: Nie może być podpisana dopóki nie mamy tutaj limitu. 

Pan Henryk Nosowski: Ale mamy wykonawcę, który… 

Pan Mariusz Mirecki: Czyli środki kiedy zabezpieczamy? 

Pani Diana Czubak: Teraz, właśnie tym WPF’em tutaj. W tej chwili. 

Pan Henryk Nosowski: Tą dzisiejszą sesją. 

Pani Maria Deja: Nie zrozumiałam do końca, jakie to zmiany w sołectwach Łaziska? Bo tak 

czasami mi się myli sołectwo jedno, czy drugie. 

Pani Diana Czubak: Sołectwo Łaziska – tam były przeniesione środki z niewykorzystanych 

na zakup sprzętu na plac zabaw, a przeniesione są pieniądze na piach, ogrodzenie i część 

jeszcze dofinansowana do zadaszenia altany. To jest na podstawie uchwały z zebrania 

wiejskiego. 

 

Głosowano w sprawie: zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 

2022-2036 wraz z autopoprawką. 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, 

Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon. 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (2) Mariusz Mirecki, Katarzyna Taras 



 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXIII/311/2022 Rady Gminy w Orońsku 

z dnia 30 września 2022 r. w sprawie: zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Orońsko na lata 2022-2036  została przyjęta jednogłośnie. 

 

b) zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2022 rok; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Skarbnik Gminy 

Panią Dianę Czubak. 

 

Pani Diana Czubak: Jeśli chodzi o zmiany dokonane w uchwale budżetowej tutaj już po 

autopoprawce – łączna kwota dochodów w budżecie, po zmianach, wynosi 35 312 374 

złotych, w tym dochody bieżące 31 458 186 złotych, dochody majątkowe 3 854 188 złotych. 

Dla wydatków po zmianach będzie wynosił 42 967 114 złotych, wydatki bieżące 32 877 

741 złotych i wydatki majątkowe 10 089 373 złote. Uzasadnienie i wszystkie zmiany już 

omówiłam. 

Pan Sylwester Różycki: To jest to samo. 

 

Głosowano w sprawie: zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2022 rok wraz 

z autopoprawką. 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, 

Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon. 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (2) Mariusz Mirecki, Katarzyna Taras 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXIII/312/2022 Rady Gminy w Orońsku 

z dnia 30 września 2022 r. w sprawie: zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 

2022 rok została przyjęta. 

 

c) nadania Statutu Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Orońsku; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Kierownik 

Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Orońsku Panią Karolinę Starzyk-Kowalską. 

 



Pani Karolina Starzyk-Kowalska: Drodzy Państwo, może najpierw wytłumaczę tak – 

w Statucie znajduje się taki katalog spraw, które załatwia Ośrodek Pomocy Społecznej 

i teraz musimy zaktualizować ten katalog o dwie nowe ustawy, które realizujemy, czyli 

ustawę o dodatku węglowym oraz ustawę o dopłatach do pozostałych źródeł ciepła. Ponadto 

aktualizujemy to, ażeby tekst był bardziej jednolity i nie zawierał poprawek. Tak jak 

Państwo widzą w § 2 jest 4 podpunkty, że po prostu uchwały tracą moc, a robimy to dlatego, 

żeby ten Statut był taki ujednolicony. Te 4 poprzednie uchwały powstały na potrzeby 

umocowania zastępcy kierownika, otwarcia Klubu Senior+ i obsługi żłobków i dodatków 

osłonowych, więc teraz też scalam to wszystko w jeden Statut, żeby już nie było: Statut 

z 4 zmianami, tylko, żeby to było scalone w jeden dokument. 

 

Głosowano w sprawie: nadania Statutu Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej 

w Orońsku. 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, 

Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam 

Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXIII/313/2022 Rady Gminy w Orońsku 

z dnia 30 września 2022 r. w sprawie: nadania Statutu Gminnego Ośrodka Pomocy 

Społecznej w Orońsku została przyjęta. 

 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił Panią Karolinę Starzyk-Kowalską o wyjaśnienie 

wcześniej poruszonej kwestii dotyczącej składania wniosków o dodatek węglowy przy 

pomocy podpisu kwalifikacyjnego. 

Pani Karolina Starzyk-Kowalska: Podpis kwalifikowany jest to podpis, który wymaga 

wyrobienia certyfikatu. Linki do takich zaufanych sprzedawców tych certyfikatów 

podpisów kwalifikowanych znajdują się na stronie ministerialnej. Te podpisy kosztują – 

dokładnie nie wiem – zależy od dostawcy jakie ceny ustala. 

Pani Maria Deja: Jak długo ważny jest taki podpis? 

Pan Tadeusz Strzecha: Rok czasu. 

Pani Maria Deja: A no właśnie. 



Pan Tadeusz Strzecha: 500 złotych było, a teraz to nie wiem. 

Pan Sylwester Różycki: Tylko nie mylić z ePUAP’em tego podpisu. 

Pani Karolina Starzyk-Kowalska: Z podpisem elektronicznym. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pani Karolina Starzyk-Kowalska: Podpis kwalifikowany daje Nam takie większe 

możliwości – możemy na przykład zawrzeć jakąś umowę na odległość. To nie jest to samo 

co podpis taki właśnie elektroniczny w ePUAP’ie. 

Pani Maria Deja: Ja mam jeszcze pytanie dotyczące, a niekoniecznie związane. Odeszły 

z GOPS’u 5’setki, tak? 

Pani Karolina Starzyk-Kowalska: Tak. 

Pani Maria Deja: Doszły teraz dodatki wszelkiego typu. 

Pani Karolina Starzyk-Kowalska: Tak. 

Pani Maria Deja: Czy to się wiąże z jakimiś zmianami personalnymi? W obsadzie? 

Pani Karolina Starzyk-Kowalska: Na chwilę obecną obsada zmieniła się w ten sposób, że 

odszedł wieloletni pracownik socjalny. Jesteśmy na etapie poszukiwania nowej osoby na 

zastępstwo. Na razie realizujemy po godzinach, bo mamy – tak jak na dodatek osłonowy 

tam jest umowa zlecenie i pracownicy realizują po godzinach ten dodatek. Na węglowy 

będziemy się starali bez umów zlecenie, w godzinach pracy, aczkolwiek wydaje mi się, że 

to się nie uda. Nie możemy sobie pozwolić na to, żeby zatrudnić kogoś do biura, do 

GOPS’u, ponieważ nie mamy miejsca, fizycznie biurka, żeby go posadzić. 

Pani Maria Deja: A może jakieś przetasowania wśród pracowników? Czy to nie ma 

znaczenia? 

Pani Karolina Starzyk-Kowalska: Było to w planach, ale odeszłam od tej zasady. 

Pan Sylwester Różycki: Bo tych wniosków jest bardzo dużo, tak? O to Pani chodzi? 

Pani Maria Deja: Nie, nie. Chodzi mi o to, że tak: dużo pracy jest przy tym, ale to jest po 

godzinach też robione, więc co innego, tylko teraz właśnie dowiedziałam się, że to właśnie, 

bo myślałam, że to gdzieś tam. 

Pani Karolina Starzyk-Kowalska: Nie, niestety, nie, nie, nie. Tak się nie da, ponieważ my 

mamy tez okres zasiłkowy. Ludzie przychodzą, składają teraz wnioski o zasiłki rodzinne, 

fundusz alimentacyjny. 

Pani Maria Deja: Wiem, to jest najgorszy okres teraz. 

Pani Karolina Starzyk-Kowalska: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: No dobrze, a na pokrycie kosztów administracyjnych z tego 

programu osłonowego jest dla Gminy? Jak to jest? 



Pani Karolina Starzyk-Kowalska: 2% jest. W dodatku węglowym i dodatkach osłonowych 

jest 2 % od wypłaconych świadczeń. 

Pan Sylwester Różycki: A, od wypłaconych. 

Pani Karolina Starzyk-Kowalska: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli jak mamy około – ile dostaliśmy? Około 3 000 000, tak? 

Pani Maria Deja: Ale te 3 000 000 dostaliśmy tylko na razie na węglowy, czy na wszystkie? 

Pan Sylwester Różycki: Na węglowy. 

Pani Karolina Starzyk-Kowalska: Nie, nie, nie. Właśnie, Drodzy Państwo muszę tutaj 

wytłumaczyć, że te 3 000 000 to my dostaliśmy na wypłaty we wrześniu, aczkolwiek 

zapotrzebowanie było składane przed nowelizacją ustawy. A jak wiadomo, przed 

nowelizacją bardzo było duże pomnożenie gospodarstw domowych. Także na przykład 

przykładowo Wam powiem, że dzisiaj przeglądałam dokumenty i w jednym domku 

jednorodzinnym było 4 wnioski. Czyli tak naprawdę bardzo dużo tych wniosków odpadnie, 

około 1/3, no bo wiadomo dostanie jedno gospodarstwo na jeden adres. 

Pan Tadeusz Strzecha: Bez względu na ilość pieców? 

Pani Karolina Starzyk-Kowalska: Tak. Chyba, że ma Pan budynek na przykład w podwórku 

i załóżmy to jest budynek A, B, C. 

Pan Tadeusz Strzecha: Ale jeżeli są dwie oddzielne instalacje i trzy pomieszczenia są 

ogrzewane z jednego pieca, a dwa z drugiego? 

Pan Sylwester Różycki: Mówimy o tej ustawie, no to niech to Pani sprecyzuje. 

Pani Karolina Starzyk-Kowalska: Jest jeden adres i na każdy adres należy się jeden dodatek. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli adres. 

Pan Tadeusz Strzecha: Czyli właściciele pieców muszą się podzielić pieniędzmi. 

Pani Karolina Starzyk-Kowalska: Jeżeli z kimś mieszkają i jest dwa odrębne gospodarstwa 

to tak. 

Pan Tadeusz Strzecha: Są dwa oddzielne źródła zasilania, ogrzewania, bo w jednym jest 

ogrzewane dwa pomieszczenia, w drugim jest ogrzewane trzy i to jest ze stałej kuchni 

węglowej i tak zwana ta wężownica. 

Pan Sylwester Różycki: Ale to Pani powiedziała: adres. 

Pani Karolina Starzyk-Kowalska: Adres się liczy. Na jeden adres jest jeden dodatek. Chyba, 

że tak jak mówię, jest mieszkanie 5, czy mieszkanie A, B, C. 

Pan Sylwester Różycki: Oznacza to również, z pewnością, że z tego przepisu, również Panie 

Wójcie zaczęło dużo mieszkań się odbierać tych, które były w budowie, prawda? Mamy 

dużo bardzo nadawania numeracji. 



Pan Henryk Nosowski: Nie wykluczone, że to przyśpieszyło. 

Pan Sylwester Różycki: To jest jeden warunek. I jeszcze coś o tych śmieciach. 

Pani Karolina Starzyk-Kowalska: Tak. Powiem szczerze, no My to nazywamy turystyka na 

potrzeby dodatku węglowego. Jest dużo osób, które mieszkają w mieście, czy w ogóle tu 

nie mieszkają, nie wiem gdzie mieszkają i mają na przykład dom po babci, po dziadku 

i składają na dodatki węglowe. No i będziemy to właśnie weryfikować, bo dodatki są 

wypłacone tam gdzie osoba zamieszkuje i jeżeli taka osoba z Krakowa złoży Nam wniosek 

w Orońsku, no to My jeżeli dojdziemy do tego, że ona mieszka w Krakowie, to odsyłamy 

jego wniosek do organu właściwego, czyli do Krakowa. 

Pan Józef Bakuła: Ale ustawa mówi, że można złożyć wniosek na jeden adres zamieszkania 

jeżeli nawet ma się 2, 3, czy 5 domów. 

Pani Karolina Starzyk-Kowalska: Tak, ale tak jak mówię – ludzie myślą, że może a jednak 

się uda. 

Pani Barbara Szałas: Ale są naprawdę, ja tu Pana Tadeusza popieram, bo ja mam u siebie 

na wsi, gdzie jest dwie rodziny – mieszka syn z rodziną, odrębny ma piec, instalację, matka 

mieszka w drugiej części i też ma odrębny piec i pali. Tu ich będzie ciężko podzielić. 

Pan Józef Bakuła: Dostaje ten kto pierwszy złoży wniosek, a czy się podzieli z tym drugim 

to już nie wiadomo. 

Pan Tadeusz Strzecha: A jak są skłóceni? 

Pani Karolina Starzyk-Kowalska: Ustawodawca, żeby doprecyzować tę ilość gospodarstw 

domowych w aktualizacji ustawy po prostu taki przepis powziął ażeby ograniczyć te 

wydatki. 

Pan Tadeusz Strzecha: To można wystąpić z zapytaniem jak rozwiązać taka sytuację gdzie 

jest jeden adres, a są dwa piece oddzielne do ogrzewania, bo… 

Pan Sylwester Różycki: No to była odpowiedź. 

Pani Karolina Starzyk-Kowalska: Była odpowiedź. Jeden adres zamieszkania i jedno źródło 

ciepła. 

Pani Maria Deja: Chyba, że to jest 17A. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. I wtedy to jest osobne gospodarstwo. 

 

d) wprowadzenia zmian w Regulaminie określającym wysokość oraz szczegółowe 

warunki przyznawania nauczycielom dodatków: motywacyjnego, funkcyjnego i za 

warunki pracy oraz niektórych innych składników wynagradzania, a także wysokości 



szczegółowych zasad przyznawania i wypłacania dodatku mieszkaniowego oraz 

nagród, zatwierdzonego Uchwałą Nr XXX/156/09 z dnia 27 marca 2009 roku; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Kierownik 

Referatu Administracyjno-Organizacyjnego Panią Milenę Szymańską. 

 

Pani Milena Szymańska: Ten projekt uchwały sporządzony jest w ten sposób, że 

w regulaminie określającym wysokość oraz szczegółowe warunki przyznawania 

nauczycielom dodatków, w tym projekcie straciły moc wcześniejsze dwie zmiany. Jest też 

ujednolicony o tyle ten regulamin, że ta zmiana dzisiejsza, ten projekt uchwały jest jedyną 

zmianą do regulaminu. Nowelizacja ustawy Karta Nauczyciela obliguje Nas do tego, 

żebyśmy do tego regulaminu wprowadzili osobę: mentora. Do tej pory w regulaminie 

zamiast mentora, albo oprócz mentora był opiekun stażu. W tym momencie Naszym 

obowiązkiem jest wprowadzić osobę: mentora. Jest to osoba, która sprawuje takie same 

funkcje jak opiekun stażu z tym, że opiekuna stażu musimy, na tę chwilę, zostawić również, 

ponieważ do 2027 roku takie są przepisy, że on musi nadal funkcjonować. A oprócz tego, 

od 1 września stanowisko mentora obowiązywać będzie właśnie w tym projekcie. Jeżeli 

chodzi o pozostałe zmiany w tym regulaminie, to są zwiększone stawki wynagrodzeń 

właśnie a propos opiekuna i mentora ze 120 złotych jest zwiększona stawka na 150 złotych. 

Jeżeli chodzi o sprawowanie funkcji doradcy metodycznego, nauczyciela konsultanta jest 

zwiększona stawka o 300 złotych – tutaj są widełki. I w punkcie 6 są zwiększone stawki 

dokładnie o 300 złotych wzwyż. Jeżeli chodzi o dotychczasowy dodatek za trudne 

i uciążliwe warunki, jest również zwiększona stawka do 15 złotych za godzinę. I to są 

wszystkie zmiany, które są wprowadzona w tym projekcie uchwały. 

 

Głosowano w sprawie: wprowadzenia zmian w Regulaminie określającym wysokość oraz 

szczegółowe warunki przyznawania nauczycielom dodatków: motywacyjnego, 

funkcyjnego i za warunki pracy oraz niektórych innych składników wynagradzania, a także 

wysokości szczegółowych zasad przyznawania i wypłacania dodatku mieszkaniowego oraz 

nagród, zatwierdzonego Uchwałą Nr XXX/156/09 z dnia 27 marca 2009 roku. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, 

Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 



Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, 

Bogdan Zdon. BRAK GŁOSU (1) Mariusz Mirecki 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXIII/314/2022 Rady Gminy w Orońsku 

z dnia 30 września 2022 r. w sprawie: wprowadzenia zmian w Regulaminie określającym 

wysokość oraz szczegółowe warunki przyznawania nauczycielom dodatków: 

motywacyjnego, funkcyjnego i za warunki pracy oraz niektórych innych składników 

wynagradzania, a także wysokości szczegółowych zasad przyznawania i wypłacania 

dodatku mieszkaniowego oraz  nagród,  zatwierdzonego Uchwałą Nr XXX/156/09 z dnia 

27 marca 2009 roku została przyjęta. 

 

e) nadania nazw ulicom w miejscowości Chałupki Łaziskie; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Kierownika 

Referatu Rozwoju i Gospodarki Komunalnej Pana Piotra Grelę. 

 

Pan Piotr Grela: Wszystko, wydaje mi się, jest jasne. 

Pan Sylwester Różycki: Wszystko wiadomo. 

Pani Maria Deja: Znaczy, ja bym chciała w tym momencie zabrać głos. Bo tutaj słyszałam, 

ze Komisja zaakceptowała wszystko, a ja uczestniczyłam w tych zebraniach sołeckich też 

i z tego co wiem to tak: projekt uchwały był bardzo potrzebny, czekaliśmy na niego od 

dawna i pewnie kosztował bardzo dużo pracy i wszelkie formalne zagadnienia zostały 

spełnione, ale coraz częściej słyszy się i w Internecie i z doświadczeń innych Gmin wynika, 

że nadawanie nazw ulic takich samych w obrębie jednego kodu pocztowego, że rodzi 

problemy. To oczywiście przepisowo to może być taka sama ulica w Łaziskach jak 

i w Orońsku, ale jednak Gminy odchodzą od tego, żeby nadawać takie same nazwy. I na 

zebraniach sołeckich już uczestniczyłam w takich zebraniach, że można nadać 

alternatywną, inna nazwę. Wypracowaliśmy to. Że w Chałupkach można nadać zamiast 

Leśnej Lipową, że w Łaziskach można nadać zamiast Osiedlowej Wspólną. Dlatego to 

zależy od tego jak Radni podejdą, bo przepisów na to, z tego co wiem, nie ma. 

Pan Bogdan Zdon: Popieram wniosek Pani Radnej. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, wniosek formalny. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Tyczyło się chyba mojej Komisji, Pani Mario. 

Pani Maria Deja: Tak, tak, tak. Może wyraziliście zgodę, a może niemieliście wiedzy 

właśnie tej. 



Pan Mariusz Wojcieszak: Dokładnie, Nasza Komisja nie była na Waszych sołectwach…. 

Pani Maria Deja: Tak, tak. 

Pan Mariusz Wojcieszak: … bo musielibyśmy objeżdżać całą Gminę itd. 

Pani Maria Deja: Tak, tak. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Wydawało Nam się, że skoro mieszkańcy podjęli taka wolę, że 

to jest słuszne. 

Pan Sylwester Różycki: No w sumie Leśna bardzo blisko Lipowa, bo rozumiem, że to był 

charakter nadawania wszystkim nazw, bo tam jest Brzozowa… 

Pani Maria Deja: Tak, tak. I z tego właśnie co wiem, to w Chałupkach wybrano bez 

problemu alternatywną. 

Pan Piotr Grela: Ja tylko chciałem Państwu w gwoli wyjaśnienia pokazać to jak My 

przystąpiliśmy do prac związanych z opracowaniem tych projektów uchwał, to co dostali 

od Nas mieszkańcy. A więc była wystosowana odpowiednia ankieta dotycząca nadania 

nazwy ulicy, gdzie była podana osoba zgłaszająca, proponowana nazwa, lokalizacja, 

uzasadnienie, RODO i podstawowe informacje do ankiety o nadanie nazwy ulicy, a więc to 

w jakich ramach przepisów można się poruszać, żeby każdy rozumiał o czym mówimy. Jak 

również były przedstawiane wszystkie następne konsekwencje administracyjne 

wprowadzenia tych zmian. I z tym każdy się zapoznał, każdy swoje propozycje wniósł i na 

podstawie tych propozycje te nazwy ulic zostały wyłonione. Nam, jako Urzędowi, nie jest 

o decydowaniu o tych nazwach, tylko jest to wyłącznie w kompetencji Państwa jako Rady 

Gminy i to co Państwo uchwalicie, My przyjmujemy i już potem wprowadzamy do 

odpowiednich systemów. To jest tak tylko merytorycznie. 

Pan Bogdan Zdon: Ale ostateczna decyzja należy do Rady. 

Pan Piotr Grela: Tak jest. 

Pani Maria Deja: Ja na zebraniu też informowałam, bo bardzo się przyzwyczaili mieszkańcy 

do ulicy Osiedlowej już, że będzie, bo Osiedle i Osiedlowa. Ale ostatecznie miały nastąpić 

zmiany, to zgodzili się na Wspólną. Gdyby miały nastąpić jakieś zmiany. Na tej zasadzie. 

Pan Sylwester Różycki: A w celu uniknięcia właśnie w przyszłości tych zawiłości przy 

konsultacji właśnie w Radnymi, żeby już więcej takich niedomówień niebyło, po prostu na 

wzór tych innych Gmin, złożyłem w imieniu również Państwa, ale jako sam, inicjator 

inicjatywy uchwałodawczej, w celu określenia trybu. Tam Pan Wójt już pokrótce się z nią 

zapoznał. 

Pan Henryk Nosowski: Żeby ją zaopiniować. 



Pan Sylwester Różycki: Ale to na spokojnie niech Pan przeanalizuje z pracownikami. Jest 

chwila czasu. Tak więc, to Nam uprości po prostu następne nadawanie ulic. Dobrze, czyli 

wniosek z Leśnej na Lipową. 

Pani Renata Bączek: Tylko ja nie rozumiem, bo jeżeli przez Osiedle będzie, dajmy na to 

nie wiem, Wspólna, czy tam Osiedlowa, a skoro Pan Leśniczy i Pan Podleśniczy mieszkają 

rzekomo jeszcze w Łaziskach. 

Pan Piotr Grela: Nie rzekomo, tylko mieszkają. 

Pani Renata Bączek: Tylko w Łaziskach. To tak jakby oni też mieszkali przy Osiedlowej. 

Pan Sylwester Różycki: Nie. 

Pani Renata Bączek: Tam na Wspólnej. 

Pan Sylwester Różycki: Nie. 

Pani Renata Bączek: Bo gdzie będzie ta granica zmiany? 

Pan Sylwester Różycki: Załącznik graficzny jest. Ulica ta, która jest w projekcie, ulica 

Osiedlowa zakręca do mostu na Zaborowie. 

Pani Renata Bączek: W stronę Zaborowia. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli na moście się kończy gdzieś. To nie, to będziemy poruszać 

temat w następnym projekcie. 

Pani Renata Bączek: Tak jakby w tę stronę to oni będą już na tej Lipowej, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Tak. Ale tu jest rozwiązanie, tak więc już chwileczkę. 

 

Głosowano wniosek w sprawie: zmiany nazwy ulicy z Leśnej na ulicę Lipową. 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, 

Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam 

Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

 

Głosowano w sprawie: nadania nazw ulicom w miejscowości Chałupki Łaziskie wraz ze 

zmianami. 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, 

Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam 



Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXIII/315/2022 Rady Gminy w Orońsku 

z dnia 30 września 2022 r. w sprawie: nadania nazw ulicom w miejscowości Chałupki 

Łaziskie została przyjęta. 

 

f) nadania nazw ulicom w miejscowości Chałupki Łaziskie; 

Pan Bogdan Zdon: Nie ma zastrzeżeń. 

Pan Mariusz Wojcieszak: No zaczynam przeczyć swojej Komisji teraz. Inne zdanie 

mieliśmy, a teraz… 

Pan Sylwester Różycki: To są teraz Chałupki Łaziskie. To tu rozumiemy, że są drogi 

wewnętrzne, czyli wszyscy właściciele musieli wyrazić pisemnie zgodę na nazwę ulicy, 

dlatego to jest rozdzielone. 

 

Głosowano w sprawie: nadania nazw ulicom w miejscowości Chałupki Łaziskie. 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, 

Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam 

Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXIII/316/2022 Rady Gminy w Orońsku 

z dnia 30 września 2022 r. w sprawie: nadania nazw ulicom w miejscowości Chałupki 

Łaziskie została przyjęta. 

 

g) nadania nazw ulicom w miejscowości Łaziska; 

Pan Sylwester Różycki: I tu analogicznie powinien znaleźć się wniosek, żeby Leśną 

zmienić na ulicę Lipową i Osiedlową na Wspólną. 

 

Głosowano wniosek w sprawie: zmiany nazwy ulicy z Osiedlowej na ulicę Wspólną oraz 

ulicy Leśnej na Lipową. 



Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (14) Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria Gajewska, 

Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, 

Bogdan Zdon. WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) Renata Bączek 

 

Pan Sylwester Różycki: Takie pytanie do Pana Wójta, jaka jest Pana opinia właśnie, żeby 

ten problem nie występował odnośnie tej nazwy? 

Pan Henryk Nosowski: Tak. Bo tu jest największe zagrożenie, że może wprowadzać w błąd 

służby ratownicze, a taki błąd może bardzo dużo kosztować. 

Pani Maria Deja: A wiemy o tym, że nie człowiek siedzi za każdym urządzeniem, tylko 

często komputer po prostu i starczy, że źle napisana ulica czy coś i będzie … 

Pan Sylwester Różycki: Ja tylko jeszcze mam takie pytanie techniczne, czy w momencie 

jak Rada na Sesji pochyliła się, żeby te nazwy ulic zmienić, czy to robimy wszystko dobrze 

z procedurą odnośnie, ostatecznie? 

Pan Piotr Grela: Po Państwa stronie jest zmiana, tak? Do każdej zmiany musi być wniosek 

złożony przez Radnego, albo grupę Radnych. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Czyli wszystko jest jak na razie ok, tak? Dobrze. 

 

Głosowano w sprawie: nadania nazw ulicom w miejscowości Łaziska. 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, 

Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam 

Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXIII/318/2022 Rady Gminy w Orońsku 

z dnia 30 września 2022 r. w sprawie: nadania nazw ulicom w miejscowości Łaziska została 

przyjęta. 

 

h) nadania nazw ulicom w miejscowości Łaziska; 

Pan Sylwester Różycki: No i tu jest bez zastrzeżeń, tak? 



Głosowano w sprawie: nadania nazw ulicom w miejscowości Łaziska. 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, 

Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam 

Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXIII/317/2022 Rady Gminy w Orońsku 

z dnia 30 września 2022 r. w sprawie: nadania nazw ulicom w miejscowości Łaziska została 

przyjęta. 

 

i) nadania nazwy ulicy w miejscowości Orońsko; 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są jakieś pytania do projektu uchwały. 

 

Głosowano w sprawie: nadania nazwy ulicy w miejscowości Orońsko. 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, 

Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam 

Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXIII/319/2022 Rady Gminy w Orońsku 

z dnia 30 września 2022 r. w sprawie: nadania nazwy ulicy w miejscowości Orońsko została 

przyjęta. 

 

j) rozpatrzenia petycji dotyczącej utworzenia Młodzieżowej Rady Gminy; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Przewodniczącą 

Komisji Petycji, Skarg i Wniosków Panią Monikę Wiecheć. 

 

Pani Monika Wiecheć: To tak jak już mówiłam, że wpłynęła do Rady Gminy petycja od 

Pana o utworzenie Młodzieżowej Rady, ale My na posiedzeniu 26 września podjęliśmy 

decyzję o jej nieuwzględnieniu, ponieważ z wnioskiem o utworzenie Młodzieżowej Rady 



Gminy wystąpił wnioskodawca spoza terenu Gminy. Zatem ta osoba, najprawdopodobniej, 

nie zna potrzeb miejscowej młodzieży. I Rada Gminy może, na przykład, wyrazić zgodę na 

utworzenie takiej Młodzieżowej Rady Gminy wyłącznie na wniosek zainteresowanych 

środowisk. Do Rady Gminy w Orońsku nie dotarły żadne sygnały od mieszkańców Gminy 

odnośnie okoliczności powołania takiej Rady. 

Pan Sylwester Różycki: Drodzy Państwo, w momencie głosowania za przyjęciem projektu 

uchwały petycja zostaje oddalona z przyczyn jakie Pani przedstawiła. Czy do 

wnioskodawcy będzie odpowiedź sporządzona z jakich przyczyn? I że może naprawić 

swoje błędy, tak? Dobrze. Ja mam pytanie do Pana Wójta, czy ma Pan wiedzę na temat jak 

to wygląda w Naszym Powiecie Szydłowieckim? Czy takie Rady się zawiązały? 

Pan Henryk Nosowski: Nie bardzo, nie bardzo. Myślę, że w Szydłowcu to chyba coś jest. 

Rady Seniorów stają się popularne, ale Młodzieżowa to jest w Szydłowcu, ale 

w pozostałych samorządach nie słyszałem. 

Pan Mariusz Mirecki: Mam jeszcze takie jedno pytanie: dlaczego by nie założyć takiej 

Młodzieżowej? 

Pan Sylwester Różycki: Tylko nie w tym trybie. 

Pani Monika Wiecheć: Jak jest wniosek adresowany od odpowiedniej osoby, można 

założyć. 

Pan Sylwester Różycki: Tylko, że wnioskodawcy nie przysługuje. 

Pan Mariusz Mirecki: Nie przysługuje, bo jest spoza terenu Naszej Gminy? 

Pani Monika Wiecheć: Tak. 

Pani Marta Gruszczyńska: Nie. Ten Pan nie może złożyć wniosku, bo ustawa mówi, że 

tylko środowiska zainteresowane mogą to zrobić, czyli młodzież z terenu Gminy Orońsko. 

Ten Pan nie mógł być w ogóle wnioskodawcą takiej petycji. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli wnioskodawca nie może założyć za kogoś, tak? Czyli dla 

kogoś nie może założyć. Czyli grupa młodzieży musi być. 

Pani Marta Gruszczyńska: W uzasadnieniu to jest wszystko opisane. I tutaj Komisja, jak 

najbardziej, w uzasadnieniu wyraża chęć utworzenia, jeżeli tylko taki wniosek od 

odpowiedniego środowiska wpłynie. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli Pan Wójt musiałby się zwrócić do młodzieży – do szkolnej 

na przykład, albo obwieszczenie zrobić. 

 

Głosowano w sprawie: rozpatrzenia petycji dotyczącej utworzenia Młodzieżowej Rady 

Gminy. 



Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, 

Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam 

Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXIII/320/2022 Rady Gminy w Orońsku 

z dnia 30 września 2022 r. w sprawie: rozpatrzenia petycji dotyczącej utworzenia 

Młodzieżowej Rady Gminy została przyjęta. 

 

k) przekazania do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Warszawie VIII Wydział 

Zamiejscowy w Radomiu skargi Pani AG na bezczynność Wójta Gminy Orońsko 

w przedmiocie wydania zaświadczenia; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Przewodniczącą 

Komisji Petycji, Skarg i Wniosków Panią Monikę Wiecheć. 

 

Pani Monika Wiecheć: Tak jak już mówiłam, ta Pani wnosiła o wydanie opinii 

o wykonywanych przez nią zadaniach zawierającą ocenę jakości świadczeń, a nie prosiła 

o wydanie zaświadczenia. Komisja wnosi o oddalenie. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli my przekazujemy, a sąd rozpatruje, tak? 

Pani Monika Wiecheć: Tak. 

 

Głosowano w sprawie: przekazania do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego 

w Warszawie VIII Wydział Zamiejscowy w Radomiu skargi Pani AG na bezczynność 

Wójta Gminy Orońsko w przedmiocie wydania zaświadczenia. 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, 

Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam 

Stańczyk, Ewelina Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

 



Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXIII/321/2022 Rady Gminy w Orońsku 

z dnia 30 września 2022 r. w sprawie: przekazania do Wojewódzkiego Sądu 

Administracyjnego w Warszawie VIII Wydział Zamiejscowy w Radomiu skargi Pani AG 

na bezczynność Wójta Gminy Orońsko w przedmiocie wydania zaświadczenia została 

przyjęta. 

 

8. Informacje Kierownika Referatu Rozwoju i Gospodarki Komunalnej. 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił Pana Piotra Grelę Kierownika Referatu Rozwoju 

i Gospodarki Komunalnej o zabranie głosu. Pan Piotr Grela w swoim wystąpieniu korzystał 

z przygotowanej przez siebie prezentacji (prezentacja stanowi załącznik nr 1 do protokołu). 

 

Pan Piotr Grela: Szanowni Państwo, tylko tak pokrótce, bo długo Nam schodzi. To co się 

obecnie dzieje i to co realizujemy z zadań, które w swoim wystąpieniu też poruszył Pan 

Wójt, to tutaj chciałem, żeby Państwo mogli zobaczyć – bo nie każdy ma okazję – to co 

w tej chwili wykonujemy. Jeżeli chodzi o inwestycje to w pierwszej kolejności chciałbym 

zacząć od termomodernizacji budynków użyteczności publicznej – szkoły w Wałsnowie 

i Naszej hydroforni w Orońsku. Tutaj jesteśmy już po podpisaniu umowy, pierwsze prace 

się rozpoczęły. Dosyć dynamicznie firma podchodzi do tych zadań. Wymieniona jest teraz 

instalacja centralnego ogrzewania w szkole w Wałsnowie, żeby dzieciom jak najszybciej 

umożliwić ogrzanie tego pomieszczenia, bo pogoda się już robi chłodniejsza,. Jak również 

jesteśmy po wizji lokalnej budynku hydroforni w Orońsku, gdzie już dotarła pompa ciepła, 

gdzie będzie również zakładana instalacja. Te prace – obliczane jest ich zakończenie na 

koniec listopada, jeśli chodzi o prace termomodernizacyjne polegające na ociepleniu 

budynku, założeniu instalacji fotowoltaicznej, założeniu instalacji powietrznej pompy 

ciepła. Następna inwestycja, która jest realizowana i jest dalszy etap (drugi) przebudowy 

drogi Guzów-Chronówek, w tej chwili droga została wytyczona, została utwardzona, 

podbudowa zabezpieczona, a w przyszłym tygodniu – we wtorek – będzie, jeżeli pogoda 

pozwoli, kładziona masa. Tę inwestycję, w przyszłym tygodniu planujemy zakończyć. 

Pan Artur Zasada: O tych przepustach Pan pamięta, tak? 

Pan Piotr Grela: Tak. Wszystkie będą wykonane. 

Pan Mariusz Wojcieszak: I żeby tak jak Pan Kierownik powiedział, nie przyjechali 

w deszcz. Bo już tutaj było łatanie tej drogi w deszcz, dwa dni wszystko wyleciało i po co 

takie coś? 



Pan Piotr Grela: Proszę być spokojnym. Też nie chcieliśmy tego robić przy pierwszym 

etapie, żeby to wyszło tak jak trzeba i myślę, że ten pierwszy etap został bardzo ładnie 

zrobiony… 

Pan Mariusz Wojcieszak: Pierwszy jest cudowny. 

Pan Piotr Grela: … i drugi też będzie w tym samym standardzie wykonany. Kolejną 

inwestycją jest inwestycja już dużo większa, czyli budowa drogi gminnej 400405 relacji 

Dobrut-Bąków-Ciepła. W tej chwili prace budowlane trwają na dwóch odcinkach – przed 

i za mostem, równocześnie. Tutaj wykonawca zorganizował zaplecze logistyczne tak, żeby 

te odcinki wykonywać po obu stronach mostu równocześnie i żeby zakończyć tę inwestycję 

na koniec października. Jeżeli chodzi o sam przepust mostowy, to tutaj mamy już 

prawomocne pozwolenie wodnoprawne. Teraz następnym etapem, przed złożeniem 

pozwolenia na budowę, jest uzyskanie dzierżawy gruntu obejmującego rzekę Oronkę. 

Po uzyskaniu tego dokumentu składamy już dokumenty, w przyszłym roku będziemy 

chcieli zakończyć już tę inwestycję z przepustem mostowym. Dalej, w trakcie jest realizacja 

budowy kanalizacji sanitarnej, gdzie robimy tzw. Zacisze, drogę na działkach 91 – tu gdzie 

już jest ulica Miła – oraz ulicę Cichą. Tutaj też prace idą zgodnie z planem i bardzo dobrze, 

także tutaj uważam jest bez zastrzeżeń firma. Następną inwestycją – tutaj widzimy zdjęcie 

gdzie wykonywane jest oświetlenie w Krogulczy Mokrej. Po montażu wodociągu przyszedł 

czas na dokończenie oświetlenia przy tej drodze, którą teraz widzimy. W poniedziałek te 

prace mają być zakończone. Umówieni jesteśmy na odbiór tej inwestycji. Tutaj jeszcze 

wrócę do realizacji funduszu sołeckiego, bo ten fundusz sołecki to jest kilkadziesiąt zadań 

– może drobnych, ale ważnych – to jest taki drugi mój budżet inwestycyjny, który muszę 

wykonać. Z tego co teraz jest realizowane to po zakupie progów, luster drogowych, 

kruszyw, następowało w tym pierwszym kwartale utwardzenie dróg, teraz montujemy te 

progi zwalniające. Jeżeli chodzi o place zabaw to był z każdym sołtysem konsultowany ich 

wybór oraz zakup. Do końca października mamy zamiar te wszystkie urządzenia 

pomontować. Wiem, że w poniedziałek już będą na Bąkowie – chociaż jest małe 

opóźnienie, bo dzisiaj ich deszcze przegonił z Orońska, także może to być wtorek. Potem 

Chronów. Jeżeli chodzi o pozostałe kwestie to wykonywana jest altana w Śniadkowie oraz 

altana w Chronowie-Kolonii. Tutaj jeszcze nawiążę do większej inwestycji realizowanej 

z funduszu sołeckiego, tj. zagospodarowanie terenu w Guzowie. W poniedziałek 

wyłaniamy wykonawcę tych prac – od strony powiatowej będziemy demontować 

ogrodzenie. Ten plac w części budynku, który dzierżawi od Nas Koło Gospodyń Wiejskich 

– zagospodarujemy ten teren kostką, będzie przebudowane wejście stare, schody zastąpione 



nowymi, będzie pochylnia wjazdowa, będą wymienione drzwi oraz – jak starczy środków 

– to tutaj w tej części, gdzie jest róg budynku również będzie kostka i takie zadaszenie 

poprzez markizę. Oraz oddzielimy w tym i tamtym miejscu ten plac od placu sklepu, żeby 

to był plac taki typowo pod działania wiejskie. Chyba też w Chronowie u Pana Sołtysa Piotr 

Potackiego już jedno urządzenie chyba zostało zamontowane – tak? Czy jeszcze dzisiaj nie 

byli? 

Pan Piotr Potacki: Nie byli jeszcze. 

Pan Piotr Grela: Nie byli jeszcze. To dobrze, to też będzie przyszły tydzień. Jeżeli chodzi 

o Wałsnów to została wykonana wymiana ogrodzenia, w składzie tego był zakup siatki oraz 

odnowienie bramy wjazdowej. Tam mamy w planach również ułożenie dalszej części 

chodnika, tylko czekamy, aż ta ściana zostanie termomodernizowana, czyli zostanie tam 

przyklejony styropian, żeby tej kostki Nam nie zabrudzili. Także też to będzie zrealizowane 

na dalszym etapie. Została opracowana ekspertyza techniczna budynku OSP 

w Tomaszowie. Przekażę ją na początku tygodnia na ręce Pana Sołtysa. Przeznaczyli 

Państwo na to środki – będzie się można z nią zapoznać i podjąć decyzje, o tym dzisiaj tez 

rozmawialiśmy z Panem Radnym. Wykonany został montaż opraw oświetlenia drogowego 

w miejscowości Chronówek – również z funduszu sołeckiego, również z Mazowieckiego 

Instrumentu Sołectw została zakupiona i zamontowana wiata przystankowa wraz kosztem 

– wiata schludna, przejrzysta, bardziej nowoczesna niż te, które mieliśmy obecnie. Jeżeli 

chodzi o sołectwo Helenów, nie zdążyłem zrobić zdjęcia, ale są zakupione i zamontowane 

lampy solarne wzdłuż drogi, którą wskazali mieszkańcy. Następnym zadaniem, do 

realizacji którego będziemy się powoli zabierać jest budowa drogi na SKR’ze – utwardzenie 

przede wszystkim. Teren jest bardzo podmokły, ale do tej pory udało mi się wykonać usługę 

mulczowania tych zarośli, które w tej drodze się znajdowały oraz takiego zbadania gruntu 

przed już poważnymi robotami. W okresie, kiedy padał deszcz po prostu jeden odcinek jest 

bardzo grząski i tej podbudowy będziemy musieli naprawdę dużo włożyć. Jeżeli chodzi 

o Mazowieckie Strażnice to dokonaliśmy zakupu, w porozumieniu z OSP w Dobrucie, 

12 kompletów ubrań specjalistycznych, 11 par rękawic strażackich. Czekamy na 

przekazanie tego sprzętu, które ma być uroczyste, Pan Prezes OSP już organizuje to 

przedsięwzięcie, ale sprzęt został zakupiony. Jeszcze z ostatnich Naszych działań – 

praktycznie mamy już gotowy, w poniedziałek będziemy składać wniosek w ramach 

programu Autobusy dla Mazowieckich Szkół. Tutaj, proszę Państwa, jest do pozyskania 

300 000 złotych na zakup nowego autobusu, który mógłby Nam służyć następne kilkanaście 

lat. Obecny służy 17, ma przestarzałą normę emisji spalin. No i wiadomo – trzeba do niego 



dokładać, a tak może udało by się na przyszły rok wygospodarować jeszcze jakieś 

pieniądze, czy to w formie zabezpieczenia, czy jakiegoś leasingu na taki nowy autobus dla 

Naszych szkół i obsługi innych jednostek. Ale to mówię, w tym roku wniosek, 

a w przyszłym będzie rozstrzygnięcie i ewentualny zakup. 

Pan Mariusz Mirecki: A jaki przybliżony koszt takiego… 

Pan Sylwester Różycki: Przejdziemy do punktu następnego i już będziemy zadawać pytania 

Panu Kierownikowi, dobra? 

Pan Piotr Grela: Jeżeli chodzi o koszt, to taki duży autobus 35 osób z miejscem dla 

niepełnosprawnych jeszcze dwa lata temu kosztował 740 000, teraz kosztuje 920 000, 

w tych czasach. Natomiast, tu możemy się jeszcze zastanowić nad formą, nad modelem jaki 

Nam potrzebny – to jest jeszcze kwestia przed Nami. 

 

9. Wolne wnioski. 

Pan Sylwester Różycki: To jeszcze do tego autobusu może się odniosę – a ten obecny ile 

ma miejsc? 

Pan Piotr Grela: Też, chyba około 38. Miejsca więcej, ale coś takiego jak ten. Tutaj są 

formuły różne finansowania, bo tak jak mówię, czy leasing, czy coś innego. 

Pan Sylwester Różycki: Takie pytanie do Pana Wójta, ten wniosek OSP Orońsko – taka 

dosyć wysoka kwota, 475 000 złotych, wiadomo, że do projektowania budżetu jeszcze jest 

czas, ale czy na dzień dzisiejszy może Pan jakoś tak oszacować? 

Pan Henryk Nosowski: Na pewno taka kwota nie wchodzi w rachubę. 

Pan Sylwester Różycki: No właśnie, bo tu jeszcze autobus. 

Pan Piotr Grela: To jest możliwość, bo pojawił się taki nabór. 

Pan Henryk Nosowski: To będzie przedmiotem Naszych rozmów. 

Pan Sylwester Różycki: Dlatego czekamy cierpliwie na projekt budżetu. 

Pan Karol Białas: Ja mam pytanie Panie Kierowniku – pytanie jak pytanie, może prośbę – 

o zamontowanie tabliczki oznakowanej „bus szkolny” na Krogulczy Mokrej. 

Pan Piotr Grela: Na Krogulczy Mokrej, dobrze. 

Pan Karol Białas: Tu przy wyjeździe, bo tam nie ma oznakowania. I jeszcze raz to pytanie 

o dokończenie tej figurki św. Jana i ogrodzenie tych grobów nieznanego żołnierza. 

Pan Piotr Grela: Tak, to jeżeli chodzi o groby nieznanego żołnierza, to tak jak było 

w sprawozdaniu na Komisji Finansowo-Budżetowej, to Gmina pozyskała środki 

zewnętrzne na te prace, więc będą przeprowadzane. Jeżeli chodzi o figurkę św. Jana – tutaj 



też będę składał wniosek do budżetu na przyszły rok na dokończenie tej figurki. W tym 

roku udało się to zrobić z MIAS’u, natomiast resztę musimy we własny zakresie zrobić. 

Pan Adam Stańczyk: Mam pytanie do Pana Wójta – w związku z tym planem 

zagospodarowania, co się nieudało wprowadzić, czy Pan Wójt rozważał już jakąś 

alternatywną sytuację, żeby jakoś ludziom pomóc jakoś wyjść z tej sytuacji, czy może nowy 

plan, no nie wiem? 

Pan Henryk Nosowski: Jaki nowy? Ten plan jest po prostu niekończony. 

Pan Adam Stańczyk: No nieskończony, no ale na zabraniu wiejskim był Pan Sekretarz no 

i On do końca też tak zwrócił uwagę, że może się zmienić ustawa rządowa. 

Pan Henryk Nosowski: No właśnie na to czekamy Panie Radny. 

Pan Adam Stańczyk: To znaczy, że czekamy na to, czy na razie jakie są dalsze działania 

w tym kierunku? 

Pan Henryk Nosowski: Czekamy, ten plan jest aktualny cały czas tylko, że będzie 

rozpatrywany zgodnie już z nową ustawą wiatrakową. 

Pan Adam Stańczyk: Ale zdaje sobie Pan sprawę z tego, że ta ustawa tak niekoniecznie 

może wejść? Ona niby tam jest zapowiadana, niby gdzieś tam coś się dzieje, ale tak do 

końca nie wiadomo, czy ona wejdzie w tym roku, czy w przyszłym roku, czy w 2024. 

Pan Henryk Nosowski: Nie wychodźmy przed orkiestrę, musi to być oczywiste. Taka jest 

teraz kolej rzeczy. 

Pan Adam Stańczyk: Ale czy przykładowo jeśli by się ta ustawa przesunęła czasowo o rok, 

mówię o tej wiatrakowej ustawie, czy te wszystkie warunki zawarte w planie będą miały 

jeszcze datę ważności? Czy to też trzeba będzie później przesuwać? 

Pan Sylwester Różycki: W projekcie jest nieokreślone. 

Pan Piotr Grela: Jest projekt ustawy, natomiast dopóki on nie wejdzie w życie, nie jesteśmy 

na ustawie obecnie obowiązującej. I tyle. 

Pan Adam Stańczyk: Rozumiem, tylko, że jeżeli przykładowo, by się ta ustawa przeciągała 

w czasie, mówię o tej ustawie rządowej wprowadzającej, czy ten Nasz plan, co niby jest 

zrobiony, czy jego czasookres nie będzie przedawniony? 

Pan Piotr Grela: Nie Panie Radny, nie niby jest zrobiony, tylko był zrobiony. 

Pan Adam Stańczyk: No tak, ale on czy czasowo nie musi być jakieś nowe ustalenia? 

Pan Sylwester Różycki: Czy przedawni się, o to Panu chodzi? Czy się przedawni? 

Pan Adam Stańczyk: Czy się nie przedawnią właśnie niektóre uzgodnienia w tym planie, to 

wszystko? 

Pan Piotr Grela: Oczywiście, że tak. 



Pan Adam Stańczyk: To wszystko trzeba będzie powielać? Później ponawiać? 

Pan Piotr Grela: Jeżeli wszystko było gotowe i mieściliśmy się w terminie do – to był piątek, 

chyba 15 lipca, o ile dobrze pamiętam – i niedoszło do zwołania sesji, to może mieć tylko 

pretensje do siebie, tak? Minął okres karencji 72’cio miesięcznej i ta cała praca poszła do 

kosza. To trzeba sobie wprost powiedzieć. 

Pan Tadeusz Strzecha: Tu już poruszany był problem przez Bogdana Zdona realizacji 

wniosków funduszu sołeckiego, no jak widzimy te wnioski są realizowane dosyć późno, 

może by zwrócić większą uwagę na to, żeby realizacja tych wniosków była szybsza, może 

do końca drugiego kwartału, bo się zaczyna czwarty kwartał i te wnioski są w trakcie 

realizacji. Szczególnie może o wnioski wiązane, gdzie są – po przejrzeniu tych wniosków 

– dwie sprawy, tak jak u Nas w Tomaszowie. Była ekspertyza fundamentów, 10 000 

przeznaczone i 10 000 na ewentualny plan rozbudowy. Teraz wstępnie co wiemy, 

ekspertyza jest negatywna, rozbudowa nie będzie się mogła. 

Pan Mariusz Mirecki: Znaczy, ona nie jest do końca negatywna, natomiast wiąże się 

z kosztami, jeśli byśmy chcieli, podjęli taką decyzję, że będziemy rozbudowywać, dlatego, 

że wiąże się to z wyburzeniem stropu. 

Pan Tadeusz Strzecha: No i teraz mamy 15 000, które zostało i trzeba będzie te środki 

rozdysponowywać. Także tutaj apel taki, gdyby była możliwość, żeby przejrzeć może te 

wnioski, gdzie – jak mówię – jest inwestycja wiązana jak u Nas. Bo jedno było uzależnione 

od drugiego. Czy nie można było tę ekspertyzę w maju zrobić – mielibyśmy więcej czasu 

na sensowne wykorzystanie tych pieniędzy. W ostatniej chwili to różnie może z tym być, 

chociaż tutaj plan już jeden w zastępstwie mamy. To taki apel może do Wójta do realizacji 

tych wniosków, czy do Rady Gminy, czy podjąć uchwałę zobowiązującą Wójta, żeby 

wnioski zrealizować do jakiegoś tam terminu, nie wiem. 

Pan Sylwester Różycki: Nie, to jest… Ma Wójt czas do końca października na realizację. 

Pan Tadeusz Strzecha: Ustawowo? 

Pan Piotr Grela: Do końca roku. 

Pan Tadeusz Strzecha: Ok, no to tyle w tej sprawie. Że jak mówię, że szczególnie przy tych 

wnioskach tak powiązanych jak u Nas, że jedno uzależnione od drugiego, no to można by 

ten pierwszy etap zrobić wcześniej, żeby więcej czasu było na wydatkowanie tego drugiego. 

Pan Piotr Grela: Panie Sołtysie już tłumaczę. Jeżeli mogę odpowiedzieć? 

Pan Tadeusz Strzecha: Tak. 



Pan Piotr Grela: To też innych sołectw się tyczy. Ale jeżeli chodzi o Tomaszów, to te 

zadania, które były włożone do realizacji we wcześniejszym terminie, są już 

zrealizowane…. 

Pan Tadeusz Strzecha: Tak, tak. Dwa zadania to już zrobione były. 

Pan Piotr Grela: … czekam jeszcze na … 

Pan Tadeusz Strzecha: Ale tę ekspertyzę to też można było. 

Pan Piotr Grela: Ale niech mi Pan da wytłumaczyć. Żeby zrobić ekspertyzę trzeba wziąć – 

to było moim staraniem – dobrego fachowca. Taką ekspertyzę robiło Nam pewne biuro 

projektowe z Szydłowca – ekspertyzę i projekt w miejscowości Dobrut, rozbudowy takiej 

remizy. I tutaj zwróciliśmy się do tej firmy, żeby się tego podjęła, tylko co się wydarzyło 

obecnie na rynku jeżeli chodzi o projektantów? Zawalenie pracą. Każda Gmina dostała na 

coś pieniądze zewnętrzne i teraz się trzeba tych firm projektowych prosić. Umowa została 

zawarta w pierwszym kwartale tego roku, na ale realizacja dopiero przypadła teraz, gdzie 

jeszcze na wniosek wykonawcy przedłużaliśmy troszkę ten termin. Ale zależało Nam, żeby 

to już konkretnie Państwo mieli określone czy tak, czy tak. 

Pan Tadeusz Strzecha: Ja tu nie z pretensjami, tylko z uwagą… 

Pan Piotr Grela: Nie. To ja też tłumaczę jak to wygląda. Wziąć szybką łapankę i zrobić tak 

tylko, żeby było to też nie o to chodzi. 

Pan Tadeusz Strzecha: Ok. Druga sprawa – czy oficjalne pismo może wpłynęło do Gminy 

odnośnie relokacji tego przystanku PKP Ruda Wielka gdzie tam Gmina występowała? 

Pan Piotr Grela: Nie. 

Pan Tadeusz Strzecha: Zainteresowani jesteśmy. Pewne informacje mamy, ale nieoficjalne 

tylko z nieoficjalnych. Mariusz tam orientował się i z tego, co tam Mariusz to na listę 

główną już ten przystanek jest wprowadzony, jest szansa, duża szansa, że on będzie tu na 

skrzyżowaniu tej drogi powiatowej będzie zrobione. Szukają pieniędzy jak zwykle. Czyli 

oficjalnego pisma nie ma na tę uchwalę, która poszła. 

Pan Henryk Nosowski: Ale Panie Tadeuszu, w przeciwieństwie do odpowiedzi PKP na 

temat drogi na Syberowie, w tym przypadku, przystanku, brak wiadomości… 

Pan Tadeusz Strzecha: Jest dobrą wiadomością. Tak jest. 

Pan Henryk Nosowski: … to może być dobra wiadomość. 

Pan Tadeusz Strzecha: Ale z nieoficjalnych tam już wiemy, że to będzie pozytywnie 

rozpatrzone. Dzisiaj zaobserwowałem takie tu zdarzenie – ten parking naprzeciwko … jest 

usytuowany prostopadle do jezdni. A po drugiej stronie stoi bus szkolny. Wyjeżdżał 

samochód – to musiał manewr chyba zrobić z 5 razy, do przodu-do tyłu, ponieważ zanim 



ten samochód wyjedzie z parkingu, to tył samochodu już jest przy busie. Skręcić nie można, 

bo jak się skręci to przodem się zawadzi o stojący obok pojazd. Także to usytuowanie 

parkingu tego busa w tym miejscu, a przychodzi zima, jeżeli szyba będzie tylna… 

Pan Sylwester Różycki: Panie Sołtysie, to już Pan Kierownik powie. Wiemy o co chodzi. 

Pan Tadeusz Strzecha: … zaszroniona, czyli to jest niebezpieczeństwo, gdzie ten bus może 

być uszkodzony… 

Pan Sylwester Różycki: Panie Sołtysie, Pan Kierownik opowie. Wiemy o czym mowa. 

Pan Tadeusz Strzecha: Czyli ten bus żeby stał w innym miejscu, bo utrudnia wyjazd 

z parkingu i dojdzie do uszkodzenia tego autobusu szkolnego wcześniej, czy później, bo 

w okresie zimowym zaszronione szyby itd. 

Pan Piotr Grela: Ma Pan racje. 

Pan Tadeusz Strzecha: Czy nie można zmienić tego parkingu busa w innym miejscu? 

Pan Piotr Grela: Pracujemy tutaj i też widzimy potrzebę… 

Pan Tadeusz Strzecha: Albo parking gdyby był po skosie. 

Pan Piotr Grela: … dziękujemy za pewne sugestie. Bo co Nam jeszcze zostało? Zostało 

Nam, i myślimy nad pewnymi kwestiami przebudowy organizacji ruchu. To co Pan mówi, 

autobus w chwili obecnej musi mieć bezpieczne miejsce, dlatego ma wyznaczone miejsce 

do parkowania. Jest to, na tę moment, troszeczkę uciążliwe, ale myślimy o tym, żeby 

w przyszłości zrobić zatoczkę już na placu szkoły. 

Pan Tadeusz Strzecha: No bo to niebezpieczne jest. 

Pan Piotr Grela: Myślimy o tym, żeby zrobić drugi wyjazd na ulicę tutaj [na ulicę Wesołą] 

z parkingu Gminy i rozwiązać ten problem, bo w godzinach, rzeczywiście, szczytu tego 

porannego i popołudniowego, kiedy dzieci wychodzą i przychodzą do szkoły jest ciasno, 

trzeba bardzo uważać. Tu się zgadzam i pracujemy nad tym. 

Pan Sylwester Różycki: I są zabezpieczone środki finansowe na ten cel. 

Pan Piotr Grela: Tak. 

Pan Tadeusz Strzecha: I czwarta rzecz, taka trywialna, odnośnie wody. No sołtysi też by się 

napili. Nie wiem, czy to oszczędności takie są? 

Pan Sylwester Różycki: Poruszany był ten temat Panie Sołtysie, już niejednokrotnie. Pani 

Skarbnik może powie o opinii. 

Pan Tadeusz Strzecha: Podszedłem do Radnego Mariusza się zapytałem, czy mogę. Muszę 

Radnego czy Wójta zapytać czy mogę, bo nic nie jest postawione. To żaden wydatek chyba, 

a można by postawić. 



Pan Sylwester Różycki: Dobrze Panie Sołtysie. Pani Skarbnik czy możemy poznać tę 

właśnie opinię RIO odnośnie zakupu wody na sesję? 

Pan Tadeusz Strzecha: Pomijani są sołtysi już dłuższy czas. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, proszę wysłuchać. 

Pani Diana Czubak: Generalnie jest tak, że jeśli ten kto otrzymuje ryczałt, czyli to jest 

rekompensata za jedzenie itd. Tak najbardziej w skrócie. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. Czyli, Panie Sołtysie, otrzymał Pan podwyżkę na tę wodę 

właśnie. 

Pan Tadeusz Strzecha: A to trzeba podać informację, że trzeba przychodzić z własną wodą. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Sołtysie, również tę wodę, którą częstujemy również Pana, 

pokrywamy z własnych środków, czyli robimy składkę i mamy jedną osobę wyznaczoną, 

która Nam tę wodę… czyli prosimy się zorganizować we własnym zakresie. 

Pan Tadeusz Strzecha: Dobrze, ale ja nie miałem do tej pory takich informacji. 

Pan Karol Białas: Panie Kierowniku, chodnik przy figurce w Krogulczy Suchej po każdym 

deszczu jest zalany. 

Pan Sylwester Różycki: To było już poruszane. 

Pan Piotr Grela: Pracujemy nad tym. 

Pan Karol Białas: Nawet przed figurką zrobić, żeby… 

Pan Sylwester Różycki: To jest droga wojewódzka. 

Pan Justyna Mazur: Droga powiatowa, ale nie ma w ogóle jak przejść. Trzeba wyjść 

zupełnie na 7, bo inaczej nie da rady. 

Pan Piotr Grela: Tak jest, zgadza się. Przycinaliśmy tam gałęzie, widziałem to z bliska, też 

było po deszczu i jest problem tam. 

Pan Mariusz Mirecki: A to urządzenie do cięcia tych gałęzi, to macie sprawne? 

Pan Piotr Grela: Tak. 

Pan Mariusz Mirecki: To dlaczego nie tego zrobicie? 

Pan Piotr Grela: Nie, nie. W tej chwili kończymy ulicę Rzeczną, przejeżdżamy na Dobrut, 

bo obiecałem Panu Radnemu. W następnej kolejności jedziemy na Ciepłą i przymierzymy 

się do tego łącznika. 

Pan Adam Stańczyk: Tyle kolejki, ewentualnie zarośnie. 

Pan Sylwester Różycki: Ale liści teraz nie będzie, będzie szybciej. 

Pan Barbara Szałas: Jeszcze trzeba Guzów. 



Pan Sylwester Różycki: Liści nie będzie, będzie sprawniej im praca szła. Proszę bardzo, 

czy są jeszcze jakieś zapytania? Dziękujemy, nie widzę. Wysoka Rado, porządek obrad 

dzisiejszej sesji został wyczerpany. Dziękuję. 

Pani Ewelina Suligowska: Cały czas się zgłaszam, podnoszę rękę. 

Pan Sylwester Różycki: A proszę bardzo. 

Pani Ewelina Suligowska: Chciałam zadać pytanie Kierownikowi czy zna przybliżony 

termin ogłoszenia tego przetargu całego na Oronce? Bo ja mam bardzo dużo pytań, 

przerywa mi cały czas. 

Pan Sylwester Różycki: Już, zrozumieliśmy. Bardzo dobrze Panią słyszeliśmy. 

Pan Piotr Grela: Pani Radna, wpłynęła oferta na opracowanie PFU, bo nie mogę tego 

przeprowadzić w formule zapytań ofertowych, tylko muszę zrobić przetarg na jednego 

wykonawcę całości zadania. W związku z tym muszę to PFU mieć opracowane i dopiero 

ogłaszam przetarg. Przewiduję, żeby nie skłamać, połowę listopada, że przetarg wyjdzie. 

Zadanie będziemy chcieli realizować w pierwszym kwartale przyszłego roku, jak warunki 

będą. 

Pan Henryk Nosowski: Panie Przewodniczący, korzystając z okazji, mając na linii Panią 

Ewelinę – Pani Ewelino, z racji tej okazji, którą wszyscy wiemy, niech Pani przyjmie od 

Nas najserdeczniejsze gratulacje. Życzymy Pani dużo zdrowia i pociechy z czwartego 

członka rodziny. Znaczy piątego, a dzieciaczków jest cztery. 

Pan Sylwester Różycki: Gratulujemy, przyłączamy się do życzeń. 

 

10. Zamknięcie obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że porządek obrad sesji został wyczerpany. 

Podziękował wszystkim za udział w obradach i zamknął obrady LXIII sesji Rady Gminy 

w Orońsku. 

 

Na tym protokół zakończono. 

 

                Protokołowała                         Przewodniczący Rady Gminy 

              

          Marta Gruszczyńska                                                       Sylwester Różycki 

 

 

Pełne nagranie z LXIII sesji dostępne pod adresem: http://www.bip.oronsko.pl/ w zakładce – „nagrania z sesji”. 

http://www.bip.oronsko.pl/

